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 Máte nápad k vylepšení našeho města? Ne-
nechávejte si ho pro sebe a  využijte možnosti 
podílet se na rozvoji společného i společenské-
ho prostoru. Město Polička vyhlašuje 3. ročník 
Poličského participativního rozpočtu. 

Podání návrhů bude probíhat elektronicky od 
poloviny prosince do konce ledna. Cenová hrani-
ce pro realizaci jednoho projektu je stejně jako 
vloni stanovena na 20-250 tisíc korun. 

A jaký projekt je možné zařadit do hlasování? 
Někteří z našich krajanů už přispěli svým návr-
hem v minulých ročnících, podívejte se na webu 
města na jejich nápady – na ty které uspěly, ale 
i na ty, které do hlasování zařazeny nebyly. 

Myslete na to, že nápad se musí uskutečnit 
na veřejně přístupném místě, na pozemku nebo 

v objektu ve vlastnictví města a měl by být pro-
spěšný širší veřejnosti. Program je určen spíše 
pro menší projekty, cena by měla obsahovat 
veškeré náklady na realizaci včetně případného 
projektu. 

K podání návrhu stačí připravit krátkou ano-
taci, podrobnější textový popis dle charakteru 
projektu, reálný rozpočet a alespoň dva obrázky 
nebo fotografie. Vše pak během pár okamžiků 
vložíte do připraveného formuláře na webu měs-
ta. Neváhejte využít možnosti konzultace ještě 
před podáním návrhu. Jsme otevřeni vašim ná-
padům! 

Všechny návrhy, které splní schválená pravi-
dla a nejsou v rozporu se strategickými záměry 
města, budou posouzeny z  hlediska technické 
a ekonomické proveditelnosti. Hlasování o pro-
jektech proběhne opět v dubnu. 

Ing. Martina Vopařilová,
koordinátor participace,

voparilova@policka.org, tel.: 468 001 714 

„Když jsem kříž tesal, mlčel jsem. Mluvit má 
ten kříž,” těmito slovy okomentoval své dílo aka-
demický sochař Petr Váňa. 

Autor na díle pracoval dva roky. Je veřejnosti 
znám především z práce na znovuobnovení Ma-
riánského sloupu na Staroměstském náměstí v 
Praze.

Byla neděle 20. října a podzimní slunce na 
Centrálním hřbitově v Poličce ozařovalo bílý 
kříž se sochou Vzkříšeného Krista, který jako by 
opravdu mluvil. Z každého úhlu měl navíc jiné 
zbarvení,  a to díky světlu a slunečním paprskům 
pronikajícího mramorem z různých úhlů. Kříž je 
vytesán ze speciálního mramoru, který autor 
dovezl až z Řecka. Jde totiž o mramor, který je 
průsvitný a tím velmi zvláštní a ojedinělý. I proto 
lze říci, že v kombinaci se světlem opravdu mluví.  
„Mým záměrem bylo vytvořit sochu Vzkříšeného 
Krista, ne Krista umírajícího. Tato socha je odkaz 
na tuto vizi, na slova Krista o vzkříšení,” řekl so-
chař o svém díle. A svůj cíl splnil dokonale, pro-
tože ti, kdo přišli na slavnostní posvěcení kříže 
v neděli 20. října se shodli v tom, že v nich kříž 
evokuje pocity naděje, lásky a odpuštění. 

Už samotná barva kříže - bílá - je symbolem 
vzkříšení a naděje a tak snad bude kříž útěchou 
pro ty, kdo se přijdou rozloučit se svými blízký-
mi. Kříž je zde umístěn hned vedle krematoria u 
vstupní brány.

Kříž byl instalován v  pondělí 30. záříl za po-
moci těžké techniky. Přítomen byl i jeho autor, , 
který kříž za pomoci svého bratra na místo upev-

Nový kříž na Centrálním hřbitově 
– symbol lásky, naděje a odpuštění

nil. “Socha je reliéfní postava, vystupující z bloku 
mramoru. Svatozář kolem hlavy Krista je průhle-
dem skrz kámen na oblohu,“ komentuje autor. 

Celý kříž je sestaven ze tří bloků kamene. Před 
i za křížem by měla být ještě dlažba, ta bude 
představovat cestu, která prochází dál. Výška 
kříže je 268 cm a šířka 192 cm. 

Projekt realizovalo město Polička, celkové ná-
klady jsou ve výši více než 1,4 mil. Kč. Záměr kří-
že iniciovala Ing. Marie Hamanová, která zároveň 

darovala 230 tis. Kč, dalších 93 tis. Kč bylo po-
skytnuto z darů poličské farnosti, více než milion 
korun zaplatilo město Polička ze svého rozpoč-
tu. Kříž je umístěn naproti obřadní síni, hned za 
vstupem na hřbitov. 

Nyní, v listopadové době době vzpomínání na 
naše zemřelé blízké, snad přinese kříž útěchu i 
nám a najdeme v něm lásku, odpuštění a i tak 
potřebnou naději. 

Markéta Kutilová, Naděžda Šauerová
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přijatá na 20. schůzi 
Rady města 30. září

31. 10. 2024 ukončila činnost praktická 
lékařka pro děti a  dorost MUDr. Eva Do-
biášová, Švermova 363, Polička. Od 1. 11. 
navazuje na její činnost MUDr. Daniela Juk-
lová. Sídlo ordinace, telefonické kontakty 
i  ordinační doba zůstávají stejné. Všichni 
pacienti registrovaní u  MUDr. Evy Dobiá-
šové budou automaticky přeregistrováni 
k MUDr. Daniele Juklové. Děkujeme našim 
pacientům a jejich zákonným zástupcům za 
přízeň a těšíme se na další spolupráci. 

MUDr. Eva Dobiášová, 
MUDr. Daniela Juklová

Oznámení 

RM schvaluje užití loga města Poličky pro 
spolek 1. FBC Polička, z.s. 

RM schvaluje uzavření smlouvy o dílo na 
„Restaurování novorenesančního náhrobku 
rodiny Tichých XIV/1,2 na hřbitově u koste-
la sv. Michala v Poličce“ s Univerzitou Par-
dubice Fakultou restaurování. 

RM pověřuje vedením kroniky Modřece 
pana Františka Borovského. 

RM schvaluje podání žádosti o poskytnu-
tí dotace z Operačního programu životního 
prostřední v roce 2024 a zajištění vlastního 
podílu na financování záměru zpracování 
koncepční dokumentace „Plán ÚSES pro 
ORP Polička“. 

RM schvaluje uzavření smlouvy o spolu-
práci na realizaci projektu „Spolu k podpoře 
rodin s dětmi v Pardubickém kraji“. 

RM schvaluje uzavření smlouvy o  dílo 
k opravě dvou úseků místních komunikací 
v Poličce, Modřeci se společností Skanska, 
a.s., se sídlem Praha 8, dle důvodové zprá-
vy. 

RM rozhoduje o  výběru dodavatele za-
kázky „Bezpečnostní vazby stromů 2024“: 
vybraným dodavatelem je firma Roman 
Snášel, se sídlem Verměřovice. 

RM bere na vědomí výkon výdělečné 
činnosti Mgr. Pavly Štusákové Martínkové, 
ředitelky příspěvkové organizace Hrad Svo-
janov. 

RM schvaluje uzavření smlouvy o dílo na 
zpracování projektové dokumentace „Sta-
vební úpravy a  zesílení nosné konstrukce 
střechy zimního stadionu v  Poličce“ s  fir-
mou LP staving, s.r.o., se sídlem Větrov. 

RM doporučuje ZM schválit výkup po-
zemku p. č. 3001 o výměře 1 603 m2 v k. 
ú. Polička a dále výkup pozemku parcela č. 
3015/4 o výměře 1 316 m2 a pozemku par-
cela č. 3015/5 o výměře 1 199 m2 v k. ú. 
Polička. Kupní cena činí 950 Kč/m2 s tím, že 
kupující město Polička uhradí náklady spo-
jené s výkupem pozemků.

Začátkem října se již popáté v tomto roce 
sešla sportovní komise ke svému jednání. 
Úvodním bodem se stalo představení projek-
tu na vytvoření nového sportovně-společen-
ského centra, které by sloužilo pro zábavu 
a poučení především mladým rodinám s dět-
mi. Bylo by zde pamatováno ale i na střed-
ní a  seniorskou generaci. Toto víceúčelové 
středisko by bylo přístupné sezónně všem 
zájemcům o  rekreační sport a  společenské 
aktivity. Zmíněný projekt je sportovní komisí 
podporován. 

Dalším bodem bylo projednání a  úprava 
Zásad poskytování dotací z  rozpočtu měs-
ta pro rok 2025, kdy sportovní komise tyto 
zásady zpřesnila tak, aby jednotlivé žádosti 
jasně definovaly potřeby dané skupiny, pro 
kterou sportovní organizace o dotaci žádá. 

Již druhým rokem dochází v úzké spoluprá-
ci vedení města a sportovní komise k vytvá-
ření Koncepce údržby a  rozvoje poličských 
sportovišť a  cyklostezek včetně časového 

Z činnosti sportovní komise
a  finančního harmonogramu. Tento doku-
ment by měl být během příštího roku do-
pracován do podoby Strategického plánu 
rozvoje sportu v Poličce s určitým výhledem 
a  předvídatelností do budoucna. V  tomto 
duchu probíhala i debata týkající se tohoto 
tématu. 

Předposledním bodem schůzky byla infor-
mace o úspěšné výstavě v městské knihov-
ně, kde se formou velkoplošné prezentace 
představila většina poličských sportovních 
klubů. Z  ohlasů sportovních klubů, vedení 
knihovny i  některých účastníků výstavy je 
možno tuto akci hodnotit jako velmi zdařilou. 

V závěru schůze seznámil předseda komise 
přítomné členy se závěry zastupitelstva měs-
ta k rekonstrukci zimního stadionu a středně-
dobým výhledem investičních akcí v  oblasti 
sportu na následující období 2025 – 2027. 

Příští schůze komise by se měla uskutečnit 
koncem listopadu. 

Milan Matouš, předseda sportovní komise

______ Poličkupraj pro

Město Polička
vyhlásilo výběrové řízení na obsazení pracovního místa

ředitele/ředitelky
příspěvkové organizace

Hrad Svojanov
Termín podání přihlášek je do 20. listopadu 2024

Více informací na úřední desce MěÚ Polička
https://www.policka.org/mesto-a-urad/uredni-deska/detail/2851400

Základní škola Na Lukách Polička hledá na částečný úvazek 
školního psychologa.

 V případě zájmu volejte na tel. číslo 461 722 203 
nebo pište na mailovou adresu: safar@zsnalukach.cz

Pečovatelská služba AZASS
Potřebujete pomoc při zajištění péče o svou osobu nebo

o své blízké VE VLASTNÍ DOMÁCNOSTI?

V současné době máme VOLNÁ MÍSTA pro nové klienty!

administrativa.ps@azass.cz
+420 732 453 019

DALŠÍ INFORMACE:
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Vážení a milí spoluobčané, 
mám za to, že v našem městě není již téměř 

nikdo, kdo by si nevšiml dlouhodobě chátrající 
nábřežní zdi včetně důležitého zábradlí. 

Je a bude nezbytné této věci i nadále věnovat 
zvýšenou pozornost s  cílem co nejrychlejší ná-
pravy. Za posledních zhruba 20 let jsme opravili 
několik dílčích sesuvů zdi, a to i s dopadem na 
částečné propady chodníku. Je jisté, že se jedná 
o velice složitou, a především finančně náročnou 
akci řádově za několik desítek milionů korun. 

Jaké jsou naše možnosti? Zhruba před 15 lety 
jsme navštívili regionální pracoviště Ředitelství 
silnic a dálnic v Pardubicích, kde jsme na osob-
ním jednání s panem ředitelem žádali z důvo-
du přilehlé silnice o  finanční podporu. Přesto, 
že jsme věrohodně argumentovali nepříznivými 
dopady projíždějících vozidel po silnici v  ma-
jetku státu, dostalo se nám nemilé odpovědi, 
že z důvodu městem vlastněného chodníku je 
opěrná zeď majetkem města Poličky, a  tudíž 
podle jejich zásad nemohou na opravu přispět. 
Od této doby uběhlo mnoho let, my opakova-
ně opravovali dílčí sesuvy a  přemýšleli, jak si 
s touto velkou akcí (200 m dlouhé opěrné zdi) 
poradíme. 

Vždy, když po zdejším chodníku jdu a vidím 
na mnoha místech značně vychýlené zábrad-
lí a  též i  propadliny v  zadlážděném chodníku, 
které svědčí o vodou vymletých dutinách za zdí, 
které vznikly desítkami let přirozeného působe-
ní vody a mrazů, tak se mé obavy zvětšují. Též si 
vždy velice oddechnu, když se při festivalovém 
ohňostroji, kdy se stovky lidí opírají o zábradlí, 
nic nestane. 

Letos v  létě jsem opětovně s nejvyšší nalé-
havostí apeloval na Ředitelství silnic a  dálnic 
a  důrazně opakovaně argumentoval, že i  oni 
mají velikou zodpovědnost z pozice vlastnictví 
jejich silnice a  může se reálně stát, že dojde 
k tak velkému sesuvu, který zasáhne i silnici I. 
třídy. Dospěli jsme k závěru, že se z pozice měs-
ta za podpory ŘSD obrátíme na ministra dopra-
vy Martina Kupku o  zafinancování této velké 
akce ze státního rozpočtu. Jsem velice potěšen, 
že pan ministr nechal celou záležitost vyhodno-
tit a uznal i  jejich zodpovědnost. V  tuto chvíli 
je velká naděje, že celou složitou a nákladnou 

Oprava nábřežní zdi včetně zábradlí 
nesnese dlouhého odkladu

opravu uhradí ŘSD a  my budeme financovat 
pouze nové zadláždění chodníku. 

Aktuálně se již zpracovává studie, která má 
za úkol navrhnout celý postup opravy. Nabízí se 
dvě základní možnosti. První z nich je celou zeď 
rozebrat a následně opětovně vystavět, za do-
padu značného časového omezení jednoho jízd-
ního pruhu. Druhou nabízenou variantou je ne-
chat stávající zeď být a pouze dobetonovat další 
železobetonovou zeď požadované šířky. Osob-
ně se domnívám, že zúžení Synského rybníku 
o pouhých 80 cm nebude mít žádný nepříznivý 
dopad, naopak by se mohla zvětšit šířka velice 
důležitého chodníku, případně parkovacího pru-
hu obohaceného zelení. Další postup je domlu-
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ven tak, že po dokončení a vyhodnocení studie, 
nechá ŘSD vyhotovit projektovou dokumentaci. 
Věřme, že se podaří naplnit příslib ministerstva 
o zajištění a uhrazení celé této naléhavé a pro 
město nákladné věci. 

Na závěr mi dovolte konstatování a zároveň 
i  ocenění řemeslných mistrů z  doby výstavby 
této krásné historické zdi. Věřme – nevěřme, ale 
celá zeď z velkých kamenů byla postavena bez 
použití betonu. Kameny byly zasazeny s obrov-
skou dovedností pouze do písku, což z pohledu 
dnešního stavitelství zní až neuvěřitelně. 

Vážení a  milí občané, přejme si, ať jsme 
i v této věci úspěšní a již brzy dokážeme tak ne-
utěšený a nebezpečný stav napravit. Mám za to, 
že při této příležitosti nastane správný čas na 
odbahnění Synského rybníku a opravy protější 
kamenné dlažby pod alejí Na Valech. 

Jaroslav Martinů, starosta města 

Po třech letech byly dokončeny rozsáhlé opravy 
a obnova pláště barokní radnice na Palackého náměs-
tí. Lešení zmizelo a budova radnice je tu opět v plné 
kráse. 

V letošním roce proběhla již třetí finální etapa, a to 
na severní a  západní straně budovy. Náklady tohoto 
roku jsou ve výši téměř 6 mil. Kč, část nákladů je hraze-
na díky dotacím – 1,9 mil. Kč z Ministerstva kultury – 
Program regenerace a 300 tis. Kč z Pardubického kraje. 

A proč došlo k této zásadní opravě? Stav fasády již 
delší dobu vykazoval množství závad, jejichž odstraně-
ní probíhalo doposud pouze lokálním vyspravením. Po 

Radnice v plné kráse
tolika letech bylo nutné provést rozsáhlejší stavební 
i  restaurátorský zásah. V  roce 2022 byl celý projekt 
zahájen, došlo k celkové obnově radniční věže a sanaci 
vlhkého zdiva v přízemí. V roce 2023 pokračovaly práce 
na východní a jižní straně (hlavní vstup a strana u sochy 
sv. Jana Nepomuckého). Obnova zahrnovala složité re-
staurování štukové výzdoby, nový nátěr fasády a další. 
Součástí byla i obnova pískovcového soklu, kterou pro-
váděl odborný restaurátor. Došlo i k restaurování malo-
vaného městského znaku na východním průčelí budovy. 
Oprava národní kulturní památky byla rozdělena do 3 
let a celková výše nákladů je cca 16,5 mil. Kč. 

Během posledních let došlo i k obnově vnitřních pro-
stor radnice. 

Naděžda Šauerová, tisková mluvčí města 
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Milí poličští přátelé, 
i  nás po dlouhé době opět vystrašila velká voda 

a my si tak mohli v reálné situaci vyzkoušet svoji při-
pravenost podobnému ohrožení čelit se snahou mini-
malizovat dopady na naše občany. Toto vše oprávněně 
vyvolalo v  Jitřence několik reakcí. Velice mě potěšila 
a zaujala vzpomínka na velké potíže, od jednoho z na-
šich největších poličských patriotů, pana inženýra 
Adolfa Kleina z doby, kdy jsme budovali suchý poldr na 
tzv. Baldeckém potoku. 

Dovolte tedy i mně stručné ohlédnutí za tehdejším 
nelehkým obdobím. 

V roce 1997 postihly naši zemi velké ničivé povod-
ně, ani Polička nebyla bez následků (zatopený penzion, 
přilehlé rodinné domky a  mnoho dalších zatopených 
míst v  oblasti Hegerova u přilehlého Bílého potoka), 
což mnoha našim obyvatelům způsobilo doslova zou-
falou situaci. 

Na tuto katastrofu následně reaguje tehdejší Vláda 
ČR a  ve státním rozpočtu vyčleňuje značné finanční 
částky na realizaci mnoha různých protipovodňových 
projektů. 

Ani my nespíme, hledáme reálné možnosti ochrany, 
odborníci nám doporučují suchý poldr, který nechává-
me vyprojektovat a souběžně žádáme o dotaci. Máme 
velikou radost, dotaci jsme získali a  tak rozbíháme 
stavbu, se kterou ale nemá  nikdo z nás zkušenost. 

Po řádné soutěži na dodavatele stavby vše začíná. 
Naším důležitým cílem, tak jako vždy, je i maximální 
úspornost. Využíváme výstavby inženýrských sítí pro 
rodinné domky v  I. etapě Mánesova a  celý výkopek 
v podobě vhodného jílu převážíme pouze o  cca 500 
m  výše pro výstavbu mohutné hráze v  objemu přes 
10.000 m3. Stavba běží, dozoruje ji autorizovaný od-
borník, bohužel v samém závěru zjišťujeme, že odve-
dená práce má výrazná pochybení. Situace se velice 
dramatizuje a našemu městu hrozí vrácení 9 mil. Kč 
dotace a k tomu ještě 100 % penále. Celková částka 
k vrácení v objemu 18 mil. Kč by byla pro naše město 
zdrcující. Co dělat? Na stavbu povoláváme znaleckou 
firmu z Brna, její závěry nás nepotěšily, zásadní beto-
nový objekt vykazuje velké nedostatky, které bez de-
molice nelze opravit. Nezbývá než rázně rozhodnout, 
provést demolici a  vše opětovně zhotovit v  souladu 
s podmínkami celého díla a nevystavit město vrácení 
dotace. 

Tímto okamžikem začíná velký spor, doslova boj. 
Prováděcí firma nesouhlasí s demolicí, naopak požadu-
je další miliony za vícepráce, které oprávněně odmítá-
me zaplatit. Zastavujeme zbytkové proplácení dle pů-
vodního rozpočtu a dodavatele opakovaně vyzýváme 
k nápravě díla. To se ale nedaří a tak povoláváme jinou 
firmu, která má velké zkušenosti s budováním rybníků 
a celé dílo vracíme do souladu s požadovanými tech-
nickými parametry. 

Bohužel původní dodavatel na nás podává trestní 
oznámení, dokonce pozval televizní štáb z  redakce 
„Na vlastní oči“ a i přes mé pravdivé argumenty natá-
čí proti mně neuvěřitelnou štvavou reportáž. Několik 
měsíců na to se reportáž v neděli večer odvysílala. Po 
jejím zhlédnutí nevěřím a nechápu, co jsem to viděl. 
V  pondělí se bojím jít do práce, mám obavy, že mě 
lidé vyženou. 

Opak je ale pravdou, volají a navštěvují mě desítky 
lidí, od kterých se mi dostává jednoznačné podpory. 

Ohlédnutí do času výstavby suchého poldru
Dokonce jedna redakce celostátních novin za 
mnou vysílá svého redaktora a  v  nejbližším 
vydání této kauze věnují celou titulní stranu, 
článek nazvou Štvanicí. 

Celé dílo s vypětím všech sil zdárně dokon-
čujeme a řádně zkolaudujeme. Nicméně začíná 
soud, jsme žalováni o další miliony korun za ne-
uhrazené údajné vícepráce, přesto, že bychom 
měli žalovat spíše my. Soud trvá neuvěřitelných 
8 let, současně probíhá i druhý soud o požado-
vané miliony za vícepráce na I. etapě výstavby 
sítí pro rodinné domky v oblasti Mánesova. 

Opakuji, soudy trvají neuvěřitelných 8 let, 
pro mě se jedná o velice těžké životní období. 

Jsem pod obrovským tlakem, firma proti mně 
podává další a další trestní oznámení, a to jak na osobu 
starosty, tak i na osobu fyzickou, s cílem mě zlomit a do-
sáhnout uhrazení neoprávněných vícenákladů. Jsou chví-
le, kdy si zoufám a moje situace je slovy těžko sdělitelná. 

Po 8 letech na základě mnoha znaleckých odborných 
posudků obě kauzy v plném rozsahu vyhráváme. Město 
nedoplácí ani jednu korunu a vše je řádně ukončeno! 

Milí poličští přátelé, omlouvám se, nemám povahu 
si stěžovat na těžkosti. Musím ale napsat, že tyto zku-
šenosti byly pro mě zásadní.  V mnohém mě utvrdily, 
snad i posílily, ale zároveň jsem ztratil mnoho z ideálů, 
které jsem v devadesátých letech s nadějí očekával. 

Nebýt poslední události s  velkou vodou a  přede-
vším zmínky od Ing. Adolfa Kleina, nikdy bych tento 
článek nenapsal. Ještě jednou se omlouvám, děkuji za 
případné přečtení a malé zamyšlení, co život na radnici 
přináší. 

Dnes musíme konstatovat, že přes všechny do-
bové těžkosti má tato stavba svůj velký přínos, sa-
mozřejmě není všespásná, ale v součinnosti se vše-
mi našimi dalšími možnostmi, především s  rybníky, 

nejsme již proti velkým vodám zcela bezbranní. I po 
stránce ekonomické jsme z této kauzy vyšli posílení. 
Poldr naše město postavilo s pomocí 9 milionů dota-
ce, pouze cca 3 miliony korun jsme doplatili. Dnes, jak 
sleduji podobná díla, by tato akce stála trojnásobek. 

Na závěr mi dovolte malé, ale vážné ubezpečení 
Vás všech. Za posledních 20 let jsem nedovolil zby-
tečně vydat ani jednu korunu z našich peněz na ne-
hospodárnou věc a nehodlám na tom nic měnit. Čas 
od času se v Jitřence dočítám, že nejsme hospodární. 
Naposledy ve věci zimního stadionu, kde jsme údajně 
postupovali nehospodárně. Ne, není to pravda, opak 
je pravdou. Od samého počátku jsme postupovali se 
vším důrazem na hospodárnost. Např. za projektovou 
dokumentaci v rozsahu 65 mil. Kč realizačních nákladů 
zaplatíme pouze 1,9 mil. Kč, co jsou pouhá 3 % celko-
vých nákladů. V současné době se projektové náklady 
běžně pohybují na úrovni 6 – 8 %, což by v  našem 
případě mohlo činit 4 – 5 mil. Kč. 

Děkuji Vám všem za případné přečtení a zamyšlení. 
Jaroslav Martinů, starosta města 

VHOS, a.s., Nádražní 6, 571 01 Moravská Třebová 
přijme 

na Středisko vodovodů 
v Poličce 

*  PROVOZNÍHO MONTÉRA VODOVODŮ *

Hlavní pracovní náplň: 
• práce při opravách a údržbě vodovodních řadů a přípojek

• provádění montážních a demontážních prací na vod. řadech
• montáže a výměny vodoměrů
• údržba vodárenských objektů

Požadujeme: 
• vzdělání SOU  

• praxe v oboru vítána
• platný řidičský průkaz sk.B 

• dobrý zdravotní stav (práce v terénu)
• pracovní nasazení, manuální zručnost, samostatnost, spolehlivost, svědomitost

Upřednostňujeme, není podmínkou:
• vzdělání v oboru instalatér 

• platný strojnický průkaz (lopatová rypadla kolová, nakládací a vykládací stroje)
• platný řidičský průkaz skupina C 

• platný profesní průkaz

Nabízíme: 
• práci ve stabilní společnosti s dlouholetou tradicí

• 5 týdnů dovolené
• příspěvek na penzijní připojištění

• finanční příspěvek k významným životním událostem
• příspěvek na stravování

• další zaměstnanecké benefity 

Nástup možný k 01. 01. 2025 nebo dle dohody 
Informace + přihlášky zasílejte:

VHOS, a.s., Nádražní 6, Moravská Třebová
V době Po-Pá 07:00 - 14:00 hod.

Útvar ŘLZ, Bc. Vladimíra Kadlecová tel.: 461 357 142 
e-mail: vladimira.kadlecova@vhos.cz 

Vedoucí STŘ VOD Polička, Jan Rada, DiS. tel.: 602 356 471
e-mail: jan.rada@vhos.cz

Naplněný poldr po jarním tání 2005
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Dovoluji si reagovat na váš článek „Polič-
ku zachránilo včasné vypouštění rybníků“. 
Jsem členem povodňové komise města 
Poličky a zároveň jednatelem městské ob-
chodní společnosti T.E.S., s.r.o. 

Naši zaměstnanci plnili protipovodňo-
vé pytle již od středy 11. 9. a pokračovali 
v této činnosti až do pátku 13. 9. Ve čtvrtek 
a v pátek pracovali v celodenním dešti pod 
skládacím přístřeškem zapůjčeným dobro-
volnými hasiči z Poličky. Za tu dobu naplnili 
minimálně 1 700 pytlů písku z  celkového 
počtu cca 2 900 pytlů. V pátek a v sobo-
tu naši zaměstnanci vydávali, pomáhali 
nakládat, evidovali a  také rozváželi pytle 
s pískem po Poličce. Současně jsme drželi 
nepřetržitou pohotovost od pátku 13. 9. až 

Reakce na článek o povodních z Jitřenky č. 10/2024
do neděle 15. 9. do 22 hodin pro případ, 
kdyby bylo potřeba v Poličce v souvislosti 
s  povodní operativně zasáhnout. Evidenci 
námi vydaných pytlů s pískem jsme předali 
ve středu 18. 9. při pravidelné pracovní po-
radě s vedením města, kde je k dispozici. Ve 
středu 11. 9. jsme čistili vtok do „suchého 
poldru“ a prováděli další opatření dle poky-
nů vedení města. 

Nechci tím v  žádném případě snižovat 
úsilí a  zásluhy všech složek zmíněných ve 
vašem článku (pracovní nasazení všech bylo 
obrovské), ale je spravedlivé zmínit i  úlohu 
městské společnosti T.E.S., s.r.o., která byla 
v celém procesu reakce na povodně důležitá. 

Ing. Cobe Ivanovski,
jednatel společnosti T.E.S., s.r.o.

Milujeme naše město a  společně usilujeme 
o  jeho dobrou budoucnost. Naší vizí je, aby se 
Polička stala moderním a sebevědomým městem. 
A přesně o to se snažíme už dva roky i v polič-
ském zastupitelstvu. A další dva roky, až do konce 
současného volebního období, budeme. 

I přesto, že máme v zastupitelstvu menšinu, 
nesedíme v koutě. Naopak přinášíme myšlenky, 
nápady a návrhy a vyjednáváme pro ně u ostat-
ních zastupitelů podporu. 

Velkým naším úspěchem je zavedení partici-
pativního rozpočtu, tedy projektu na podporu 
nápadů občanů. Již se realizovalo několik krás-
ných návrhů a mnoho dalších je v přípravě. Další 
ročník se již blíží. Přemýšlejte, co byste ve městě 
rádi vylepšili nebo vytvořili Vy. A určitě svůj ná-
vrh přihlaste. 

Mrzí nás, že ostatní zastupitelé odmítli náš 
požadavek na zařazení výstavby cyklostezek do 
plánu investičních akcí. Přitom je možné jejich 
realizaci pokrýt dotacemi až do výše 85 %. My 
se nevzdáváme, bojujeme dál. A budeme až do 
doby, dokud se po cyklostezkách nebude dát do-
jet na Lezník, do Stříteže nebo do Květné. 

Co se týká rekonstrukce zimního stadionu, opa-
kovaně jsme požadovali zvážit variantu výstavby 
zcela nové haly v jiné lokalitě. Třeba za garážemi 
„Na Plivátku“. Už dnes víme, že rekonstrukce toho 
současného vyjde minimálně na 100 milionů Kč 
a  převážnou většinu bude muset hradit město 
ze svých peněz. Naopak na zcela nový, moderní 
stadion by bylo možné čerpat dotace a paradoxně 
tak městské kase ještě ušetřit. A  to jak nyní na 
investičních nákladech, tak i na dlouhodobých pro-
vozních nákladech. O vizuální stránce a dopravní 
obslužnosti netřeba mluvit. 

Uvědomujeme si, že situace na trhu s nemo-
vitostmi není růžová. Bydlení ve městě se pro 
mnoho lidí stává finančně nedostupné a lidé se 
tak stěhují pryč z Poličky do okolních obcí. Rádi 
bychom, aby město stavělo nájemní byty pro své 
občany a jejich dostatečnou nabídkou pomáha-
lo snižovat cenu bydlení ve městě. Nesouhlasili 
jsme s prodejem nachystaného projektu výstav-
by bytů v  lokalitě bývalého dětského domova. 
Když už k  prodeji došlo, doufáme, že většina 
bytů najde své nové obyvatele a nezůstane jen 
jako investice nebo nebude určena pro občasné 
přespání manažerů. 

Aktivní jsme také na poli kulturním a spole-
čenském. Výstava obrázků a karikatur na mostě 
v parku, happening Veselohra na mostě v rámci 
Času pro neobyčejné zážitky, Ukliďme Poličku – 

V Poličce jsme doma
opečme buřty, venkovní galerie na střešních la-
tích, zpívání koled nebo nedávná výstava Umění 
na Poličce jsou akce, které jsme přímo organizo-
vali nebo se na jejich organizaci podíleli. Už nyní 
chystáme jejich další pokračování. Děkujeme 
všem, kdo se spolu s námi zapojujete. 

Nezapomeňte, že k návštěvě láká také bosý 
chodník v Liboháji nebo výletní místo s přírod-
ními herními prvky mezi koupalištěm a přehra-
dami. To a mnohem více jsou naše zásluhy na 
rozvoji našeho města. To a mnohem více je náš 

Jako každé první úterý v měsíci, 
i 5. 11. 2024 od 18 hod. se těšíme
na setkání s Vámi. 
Tentokrát v bistru Beer and Food.

Bistro u nemocnice
Havlíčkova ulice

+420 774 808 442      |      www.ankeoptik.cz

Komenského nám. 133, Nové Město na Moravě
odborné měření zraku přímo v naší optice 

SLEVA 20 %
na B.I.G, office a multifokální skla

recept, jak otevřít Poličku. Otevřít Poličku no-
vým nápadů a přilákat tak nové obyvatele a eli-
minovat odchod těch současných. Obyvatele, 
kteří budou naše město milovat stejně jako my 
a kteří budou v Poličce doma stejně jako my. 

Připomínáme také naše pravidelná setkání 
s občany, kam jste všichni zváni. To listopadové 
proběhne jako obvykle první úterý v měsíci (5. 
11. 2024) od 18 hodin tentokrát v bistru Food 
and Beer v Havlíčkově ulici u nemocnice. Těšíme 
se na Vás. 

Zastupitelé za Otvírání Poličky 
Jiří Trávníček, Světlana Češková,  
Martin Klepárník, Štěpán Vlček 
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Je tu listopadový prostor Pro Poličku
a s ním aktuální informace o konkrétních věcech, 

na které vy i my upozorňujeme, které řešíme.
Park v nemocnici není v dobrém stavu, bývá za-

rostlý, mobiliář neudržovaný. To není otázka jen po-
slední doby, kdy se v areálu staví, to je letitý problém. 
Park zhruba před 10 lety dostal za velké peníze nový 
kabát, byl krásný. Nevěnovala se mu ale v  průbě-
hu let potřebná péče. Zaslali jsme podnět na radu 
města, aby stav parku s provozovatelem nemocnice 
(AZASS, ředitelem je radní p. Toman) řešila. Běžná 
údržba by měla být tedy zajišťována ve spolupráci 
s T.E.S., s větším zásahem do parku se ale nepočítá 
do roku 2030, kdy má být teprve dokončena rekon-
strukce budovy B.

Letní (fotbalový) stadion se může těšit již teď 
na investice, a  to 15 mil. Kč v  roce 2026 a 10 mil. 
Kč v roce 2027. Tak to vedení města připravilo a na 
zářijovém zastupitelstvu koalice schválila ve výhledu 
investic města do roku 2027, ač stadion zatím není 
v majetku města! Stadion se tedy nezařadí do fronty 
a  nebude poctivě čekat, až na něj přijde řada, ale 
časově přeskočí v investicích i třeba plavecký bazén. 
Za ten nikdo z koalice „nekope“. Do bazénu plánuje 
město investovat 30 mil. Kč až v roce 2027, ale pou-
ze za podmínky získání dotace odhadem zhruba ve 
stejné výši.  

O připravované výstavbě komunitního domu seni-
orů na ulici Wolkerova-Mánesova jsme psali v Jitřence 
č. 2 a 8. Bohužel podle posledních informací  již není 
na pořadu dne. Tak by se dalo velmi stručně shrnout 
počínání města. Letos měla být zpracována projekto-
vá dokumentace za 1,1 mil. Kč. Realizovat se nebude. 

Pro Poličku Peníze by se měly přesunout do příštího roku na pro-
jekt „bytového domu“ na stejném místě. My navrhu-
jeme v původním záměru jednoznačně vytrvat a po-
kračovat v projektu komunitního domu pro seniory. 
Až bude vypsán dotační titul na tyto domy, o dotaci 
požádat. Pokud dotace nebude, zainvestovat komunit-
ní dům seniorů z městských peněz. Pro naše seniory 
toto bydlení nezbytně potřebujeme.   

Asfalt na cyklostezce směrem k obalovně v Mod-
řeci praská. To ví každý, kdo ji využívá. Letos v květ-
nu město objednalo opravu několika úseků za cca 
140.000 Kč bez DPH. Během velmi krátké doby v řádu 
týdnů i nové úseky popraskaly. Požádali jsme vedení 
města o řešení této situace. Cyklostezka byla posta-
vena na bývalé vlečce v roce 2018 se zárukou 5 let. 
Předpokládáme, že i oprava měla být provedena v ur-
čité kvalitě a je třeba hledat příčiny, proč kvalitní není. 

V tomto roce se v zastupitelstvu několikrát skloňovalo 
slovo „kontribuce“ v souvislosti s výstavbou bytových 
domů na sídlišti Hegerova. Co si pod tím může občan 
představit? Je to legální finanční zdroj města od sou-
kromého investora bytových domů. Nová výstavba bytů 
znamená do budoucna nárůst obyvatel, větší potřebu 
míst ve školách, školkách, investice do infrastruktury. 
Soukromý investor by požadavky města znal předem 
a smluvně by se k nim zavázal. Náš návrh spočíval např. 
v tom, aby investor z každého bytového domu dal městu 
zdarma do vlastnictví byt. Ač různou formu kontribuce 
využívají mnohá města v  Česku i  v  zahraničí, vedení 
Poličky tuto „zátěž“ pro investory zamítlo. Pro ně je to 
dobrá zpráva, nikoli však pro rozpočet města a její oby-
vatele. 

Až budete číst tyto řádky, již by měl být hotov 
bezpečný vjezd/výjezd na sběrném dvoře. V Jitřence 
č. 4 jsme vám slíbili, že situaci budeme sledovat a po-

žadovat vyřešení letitého problému.  Na konci října 
bude podle smlouvy hotovo a to jsme rádi. 

Za Pro Poličku    Eva Skalníková, zastupitelka 

Čtyři dny dešťů a  následné velké vody 
v Poličce ukázaly na velké štěstí, nedobrý 
stav krajiny a nezbytnost nasazení pracov-
níků záchranných složek, T.E.S. a dobrovol-
níků (rybářů) z řad správce rybníků. 

Velké štěstí je pro Poličku, že půda v okolí 
města byla vyprahlá, nebyla nasycena vo-
dou a  nasákla většinu dešťových srážek. 
Enormní zásluhu vysušené půdy na zadrže-
ní velkého množství srážek ocenili nedávno 
i  renomovaní odborníci z hydrometeorolo-
gického ústavu (ČHMU). Kdyby půda byla 
na začátku dešťů nasycená, pomoc rybníků 
by nestačila, tak jak tomu bylo při povod-
ních v roce 1997 a stejně jako jinde v ob-
lastech citelně zasažených povodní. Velké 
štěstí je, že povodí Bílého potoka pro nás 
začíná takřka za humny. Při ploše povodí 
s  vlivem na Poličku o  rozloze cca 30 km2 
a srážkách 230 mm mluvíme o cca 7 mil. m3 

vody ve 4 dnech. Navýšení kapacity rybníků 
o  150 tis. m3 jejich odpouštěním nevypa-
dá k celkovému množství srážek velké, ale 
v  případě vyprahlé krajiny a  průběžnému 
odtoku vody koryty potoků dokáže v čase 
průtok vody dobře snížit a  udržet vodu 
v  korytech. Má to své limity, což ukazují 
fotky, ale naštěstí to vyšlo. Nejspíše už 30 
mm srážek navíc v nesprávný čas by koryta 

O krajině a velké vodě v Poličce
pojmout nemusela a  záplava domů mohla 
být na světě. 

Nedobrý stav krajiny za městem může-
me popsat velkými zemědělskými lány, bez 
potřebných alejí, remízů, hrázek, průlehů, 
dávno navrhnutých, ale nerealizovaných 
poldrů, které by dokázaly zachytit část 
srážek ze severní části města, anebo také 
řadou dalších navržených, ale stále nere-
alizovaných adaptačních opatření. Je tedy 
dobře, že tu máme ještě rybníky, s jedním 
poldrem, které však jako pomocník při kli-
matických extrémech zůstávají poměrně 
osamoceny. Jejich funkce pro zpomalení od-
toku má ale význam. 

Tam, kde nepomůže příroda, musí si po-
moci člověk. Zásadním impulsem pro rozjetí 
příprav na povodně se tedy stala výstraha 
meteorologů a výzva k upouštění vodních 
nádrží a děl, vč. naléhavého apelu ministra 
vnitra, pod něhož spadají záchranné složky. 
V Poličce byla výzva meteorologů vyslyše-
na a po zkušenostech z posledních povodní 
poličští rybáři včas spustili upouštění ryb-
níků, aby zvýšili jejich kapacitu, za což jim 
patří velké díky. Záchranné složky, pracov-
níci T.E.S., dobrovolní hasiči spolu se správ-
ci rybníků, vedením města a  povodňovou 
komisí plnili dobře své povinnosti a  za to 

jim i  dalším dobrovolníkům od nás za Pro 
Poličku patří velké poděkování. 

Odezněním velké vody to však nekončí, 
ale spíše již po několikáté zas a  znovu za-
číná. Extrémy počasí jsou již desetiletí stále 
častější a bude tomu i nadále. Přichází čas 
napřít pozornost k budoucnosti a  věnovat 
nezměrné úsilí obnově krajiny, odstranění 
úzkých hrdel kanalizace, zvýšení absorpční 
kapacity území apod., aby se obyvatelé na-
šeho města se zaplavenými sklepy a v blíz-
kosti toků, nemuseli v době vytrvalých dešťů 
tolik obávat o  svůj majetek a budoucí exi-
stenci. Určitě nechceme, aby se dny mimo-
řádného nasazení staly standardem, kterým 
se bude dohánět to, co v krajině a v našem 
území chybí. Krajinu enormně ovlivňuje člo-
věk, a kdo jiný by ji tedy měl pomoci zrege-
nerovat. Příště totiž můžeme zase očekávat 
třeba velká sucha, erozi půdy, mrazy, které 
sežehnou rozkvetlé stromy atp. Je čas s tím 
pohnout! Osobně se dlouhodobě zasazuji 
o  to, aby se zvyšovalo množství zeleně ve 
městě i za jeho hranicemi a dobře se hospo-
dařilo s dešťovou vodou. Vyzývám a prosím 
tímto majitele pozemků za městem i nájem-
ce, kteří krajinu obhospodařují, a  opakova-
ně také vedení města, ke společné aktivitě, 
která pomůže tomu, že se funkce krajiny za 
městem začne zlepšovat. 

Mgr. Jan Matouš, za Pro Poličku
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Milí obyvatelé krásné Poličky, 
jsem rodačka z Poličky, sice 46 let bydlím daleko, 

ale snažím se aspoň jednou za rok vrátit se za ma-
minkou a sestrou. 

Já si prostě už nechci nechat pro sebe ten po-
cit, co mám v posledních cca 20 letech. Vy, kdo tu 
žijete, už asi nevnímáte, jak je vaše město krásné, 
úhledné, čisté a pohodové. 

Obchody, restaurace, parky jsou na vysoké úrov-
ni, ale vysoko nad vším je kostel, hradby, Synský 
rybník, okolí, včetně přehrad, a všechno ostatní. 

Když jsem poslala foto kostela a hradeb kamará-
dům, mysleli, že jsem ve Francii. 

A to není samozřejmé, jsem z velkeho lázeňského 
města, nechci jmenovat, a  i  když je miluju, nesa-
há Poličce  „po kotníky“. Bohužel, žije jen ze svého 
jména. 

Tady je ze všeho cítit především láska, úcta a ne-
skutečná práce. Láska k městu, láska k lidem, úcta 
k městu, úcta k lidem a tradicím a poctivost. 

Vše je práce vedení, vedení radnice a pana sta-
rosty. Vím, o čem mluvím, vedení našeho města má 
úctu a lásku k jiným „hodnotám“. 

Vím, že nic není jednostranné, ale tady u vás je 
prostě ukázkově. 

Od sestry jsem slyšela, že zásluhou vedení rad-
nice, především zásluhou pana starosty bylo zabrá-
něno povodním v  letošním roce a  to je obrovská 
věc. 

Navštívila jsem i hrad Svojanov a dozvěděla se, 
že patří Poličce a  není státní. Tak opět, všechna 
čest, stejná krása a určitě nebyla zadarmo. 

Vím, že není všechno jen růžové, ale prostě vám 
závidím a chlubím se, bez zásluh. 

Přeji panu starostovi, panu Jaroslavu Martinů, 
protože on je hnaci silou, a jeho celému týmu, hod-
ně sil. Vaše práce je velice náročná a někdy nevděč-
ná, ale je za vámi tolik práce a tolik krásy, že každý 
soudný člověk to vidí a oceňuje. 

A ti, kdo to nevidí, nevadí, třeba to nechtějí vidět, 
nebo jednou prohlédnou. 

Ale za vámi je hodně těch, co když vidí město 
s dominantou nádherného kostela, pocítí vděčnost, 
jako já. Já navíc vždycky ještě pocítím i dojetí a pro-
to to chci sdílet. 

Smekám před všemi a přeji hodně štěstí, tolik, 
kolik ho dáváte tím, co děláte všem obyvatelům 
Poličky. 

Děkuji.
Dagmar Štěpánová 

Čtenáři píší

Jsem rád, že bylo dostáno slovu a že se 
v  sauně něco málo událo. Předpokládám, 
že některé prostory, jako odpočívárny a re-
cepce sauny, jsou ve stavu rozpracovanosti 
a že se bude na jejich vylepšení časem po-
kračovat. Stejně tak i  v budoucnu na dal-
ších prostorách sauny. 

Jen je škoda, že tvůrci rekonstrukce nevy-
slyšeli naše přání či návrhy. 

I tak za tento počin děkuji. 
Leoš Kubát

Sauna

Tatínkovi, Charitě a dalším 
V neděli 22. září mi ve věku 

88 let zemřel tatínek PaedDr. 
Stanislav Štěpánek. 

Čestný a  zásadový, věřící 
člověk, pedagog, který se celý 
život velmi čile a nadstandard-
ně zajímal, s  entuziasmem 
jemu vlastním, o světové me-

zinárodní dění a o dějiny 20. století, s důrazem na ob-
dobí 2. světové války. 

Jeho velkou vášní byla taktéž historie i současnost 
automobilového průmyslu. Škodovka pro něj byla sr-
deční záležitostí, pravidelně každoročně navštěvoval 
automobilku v  Mladé Boleslavi, kde velmi nadšeně 
diskutoval s inženýry o současných trendech i připra-
vovaných novinkách. 

Tatínkovi rozhodně nebyl cizí ani sport. V  mládí 
lehce posiloval, celý svůj aktivní život rychle a hodně 
chodil. Před více než 50 lety ve Sněžném chodil často 
Žďárskými vrchy se mnou na ramenou, po letech stej-
ně tak s mým bráškou Martinem. 

Později ve svém zralejším věku v Poličce pravidelně 
běhal. Před tím se ještě hodně svižně nachodil s opuš-
těným pejskem, kterého se z ulice soucitně a láskyplně 
na mnoho let ujal. 

Se značným zájmem sledoval i velké sportovní pře-
nosy, četl reportáže, diskutoval se mnou výsledky. 
Důraz kladl hlavně na individuální sportovní odvětví, 
především automobilové závody, tenis, atletiku, veslo-
vání, kulturistiku, běh na lyžích, kanoistiku a biatlon. 

Své četné filozofické úvahy uměl aplikovat právě 
i do oblasti sportu. Touto svojí schopností se pro mě 
stal již před mnoha lety erudovaným motivátorem 
k mým pozdějším úspěchům. 

Byl pro mě skvělým mentorem. A  nejen pro mě 
a mého bratra Martina, ale i pro řadu jiných lidí. Byl 
velmi sečtělý, na pracovištích se na něj kolegové často 
obraceli o  radu, protože měl veliký přehled. Za veš-
kerou jeho péči, za vše, co pro mě v průběhu svého 
plodného života vykonal, jsem mu nesmírně vděčný. 

Sportovní úspěchy v  českých barvách jsem získá-
val nejen pro sebe, ale i pro své město Poličku. Vzo-
rů, idolů, inspirativních osobností jsem měl několik, 
ale prvním byl jednoznačně můj tatínek. On byl ten, 
u koho jsem poprvé viděl pružinové expandery a činku 
na posilování. 

Otec měl veliký dar výřečnosti, které nechyběl smy-
sluplný obsah. Mohl hovořit o  více tématech, o  růz-
ných oborech lidské činnosti a v člověku to burcovalo 
touhu něčeho dosáhnout, v  něčem uspět, dokráčet 
vysoko, vizualizaci úspěchu transformovat do praxe 
a dosáhnout vysněného cíle! 

Říká se, že každý člověk je něčím jedinečný. Ano, 
náš táta, můj a bratra Martina, jedinečný byl. Otec do 
70 let učil na střední škole SOŠ a SOU v Poličce. 

Krátce po ukončení profesní dráhy vážně onemoc-
něl, měl ovšem velkou chuť žít a dokázal to ještě dlou-
hý čas. V  průběhu této doby našel svým způsobem 
zázemí i v Nové lékárně RNDr. Růženy Tomanové, kde 
byl častým návštěvníkem. Nejen léky a doplňky výživy, 
ale i vstřícný přístup lékárnic, magister, milé slovo od 
personálu i  majitelky lékárny Růženky Tomanové, to 
vše tatínkovi velmi pomáhalo. Milé dámy, děkuji Vám! 

Několik posledních let měl tatínek velmi náročných. 

PODĚKOVÁNÍ Byl vážně nemocný, později do značné míry odkázaný 
na pomoc svých nejbližších. Měli jsme ho stále doma, 
největší míra pomoci a  psychické tíhy byla na naší 
mamince Aleně. Spolu s mým bratrem Martinem jsme 
jí každodenně pomáhali, občas vypomohla vnoučata, 
někdy moje sestřenice Dagmar s  manželem, též se-
střenice Renata, milým slovem sestřenice Sylva, jindy 
maminčina kamarádka Jarka, za což jim všem děkuji. 

Když bylo třeba, byla vždy na blízku velmi ochotně 
tatínkova praktická lékařka MUDr. Alena Dvořáková, 
za což jí patří velké díky. 

Velké díky jménem celé naší rodiny patří také polič-
ské Charitě, konkrétně Domácímu hospici sv. Michaela, 
Ambulanci paliativní medicíny, Charitní pečovatelské 
službě a Půjčovně zdravotnických pomůcek. Děkujeme 
mnohokrát lékařce paliativní medicíny MUDr. Magdaleně 
Vlachové, dále paní Lněničkové a všem dalším skvělým 
lidem, pečovatelkám, zdravotnicím, zdravotníkům z Cha-
rity, kteří se každodenně obětavě, vzorně a  láskyplně 
o našeho drahého Stanislava starali a pomáhali nám tak 
významně v náročných, těžkých měsících jeho života. 

Posledním aktem na tatínkově pozemské cestě bylo 
dojemné rozloučení. Za důstojný průběh pohřbu v kos-
tele sv. Jakuba v Poličce a na starém hřbitově děkuje 
celá naše rodina panu katolickému faráři Enderlemu, 
dále pak panu Harvánkovi ze Sněžného a  bývalému 
řediteli školy v  Telecím, panu Honzálkovi. Naše díky 
patří také všem lidem, kteří se přišli s tátou rozloučit. 

Co dodat závěrem? Tatínek byl skvělý, vzácný, ne-
konfliktní, oblíbený člověk. Jeho kolegové i žáci se nás 
na něj často ptají a rádi na něho vzpomínají. Žil dlouhý, 
plodný, aktivní, smysluplný život. Pevně věřím, že nyní 
již Bůh opatruje jeho drahou duši… 

Jiří Štěpánek
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Září bylo v Modřeci stejně jako v celé re-
publice ve znamení prudké změny počasí, 
kdy jsme z  horkého léta rychle přešli do 
deštivého podzimu. Voda naštěstí nezpůso-
bila větší škody, pouze v bytovce na horním 
konci Modřece zaplavila sklepy. Na pomoc 
přijeli i modřečtí hasiči a zapůjčili čerpadlo 
na odsátí vody. Ve vesnici se voda naštěstí 
udržela v příkopech a korytě potoka a roz-
lila se až na dolním konci na tzv. „Říhovině“, 
kde je fotbalové hřiště. Na mostku u koste-
la byly pro jistotu položeny pytle s pískem, 
aby voda neničila přilehlou zahradu. 

Zástupci modřeckých hasičů, p. Bidmon 
a  p. Hurych se zúčastnili úklidových prací 
v  Jeseníku. Za hasičskou dodávkou přivez-
li malý nakladač a  dva dny spolupracovali 
s hasiči z Chocně, kteří též přijeli na pomoc. 

28. září za Obecním domem v  Modřeci 
proběhla veřejná zkouška kapely PANÍ VĚŠÍ 
PRÁDLO. Počasí nám sice moc nepřálo, 
ale i  tak dorazila zhruba stovka lidí. Nála-
da byla úžasná a  i přes dešťové kapky se 
všichni velice dobře bavili. Byli jsme nuceni 
i improvizovat a rychle postavit stany, aby 
se hosté měli kde ukrýt. Většina lidí si za-
tančila a zazpívala. Spolek přátel Modřece 
zajistil klobásy do udírny a obsluhu výčepu. 
Po skončení zkoušky pokračovalo posezení 
s kapelou uvnitř Obecního domu při kytaře. 
Chtěl bych tímto poděkovat p. Eriku Witzo-
vi za sponzorský dar z poličského pivovaru. 

Před námi je nyní příprava uzených mak-
rel na 26. 10. Už nyní je závazně objednáno 
asi 50 makrel. Při minulém posezení se jich 
prodalo také téměř 50 ks a bylo z toho pěk-
né posezení obyvatel v pergole. 

Obecní dům slouží nejen Spolku přá-
tel Modřece, který ho má v pronájmu, ale 
i k oficiálním akcím. Dva víkendy po sobě to 
byly např. volby do Krajského zastupitelstva 
a Senátu. Účast obyvatel odpovídala zájmu 
voličů v celé ČR. 

Příští rok se bude 6.-7. června v  okolí 
Poličky konat Mistrovstí ČR a Český pohár 
v  orientačním závodě horských kol a  část 
trati povede přes Modřec, kde by měla být 
kontrolní stanoviště. Závodů by se mělo 
účastnit okolo 350 závodníků. Další infor-
mace budeme postupně přidávat. 

František Borovský

Zprávy 
z Modřece

Okresní liga Svitavska v  Cerekvici nad 
Loučnou 

V  neděli 6. 10. jsme se zúčastnili letos 
posledního závodu Okresní ligy Svitavska. 
Jako vždy si požární útok zaběhli prvně naši 
muži. Po jejich nezdarech v  průběhu celé 
sezóny, byl jejich výkon velice povedený, 
od výstřelu až po sestřik terčů. Na základ-
ně vše cvaklo jak mělo, výběh byl nezvykle 
povedený a  sestřik byl vcelku rychlý, což 
pro naše muže znamenalo umístění na 19. 
místě. Po požárních útocích mužů nastou-
pily ke svým útokům ženy. Po startovním 
výstřelu družstvo žen na základně opět 
nezklamalo, během krátké chvíle zacvakaly 
všechny spoje a od základny vystřelily jako 
rakety k  terčům. Díky své rychlosti si do-
běhly pro krásné 6. místo. 

Shrnutí sezóny 
Troufáme si naši sportovní sezónu hodnotit 

jako vydařenou. Něco se povedlo lépe, něco 
méně, ale díky tomu se stále posouváme dál 
a víme, kde na sobě zamakat. Muži letos moc 
štěstí neměli a  požární útoky neprobíhaly 

Sezona hasičů SDH Lezník
úplně dle představ, ale i přes nedostatky do-
kázali zabojovat jako lvi a umístit se na 37. 
místě v  celkové tabulce kategorie mužů se 
ziskem dvou bodů. Oproti mužům se našim 
ženám dařilo mnohem lépe a  jako správné 
bojovnice si dokázaly doběhnout pro úžasné 
14. místo, které je v první polovině celkového 
hodnocení kategorie žen a získat tak 31 bodů. 

Na všechny členy týmu jsme velmi hrdí 
a doufáme, že v příští sezóně se jim bude 
dařit stejně dobře jako v té letošní. 

SDH Lezník 

Dne 22. září byli velitelé Jednotek požár-
ních ochrany SDH města Polička cestou Kraj-
ského operačního a  informačního střediska 
HZS Pardubického kraje požádáni o  vyslání 
svých jednotek do povodní zasažené oblas-
ti kolem města Jeseník. Na výzvu reagovaly 
všechny městské jednotky. Podmínkou vy-
slání byla absolutní soběstačnost na místě 
zásahu jak vybavením, tak i týlovým zabez-
pečením. 

V úterý 24. září ve 4:00 hodiny ráno tedy 
vyrážel do Jeseníku první povodňový od-
řad složený z  jednotek SDH Polička, Střítež 
a  Modřec. Jako výbavu sebou vezli různé 
druhy čerpadel, motorové pily, ženijní nářadí, 
tedy vybavení pro použití v  zasažených ob-
lastech při likvidaci následků povodně. Pod-
mínka soběstačnosti zahrnovala i dostatečné 
množství jídla, pití a pohonných hmot. Mod-
řecká jednotka s sebou vezla i malý nakladač 
Bobcat. Před sedmou hodinou ráno dorazily 
jednotky na hasičskou stanici HZS Jeseník, 
kde byly místním koordinátorem předány jed-
notkám úkoly a místa určení zásahů. 

Jednotky z  Poličky a  Stříteže zasahovaly 
v obci Písečná. Zde hasiči odčerpávali vodu 
ze zatopených studní a  za pomoci motoro-
vých pil odstraňovali popadané stromy. 

Jednotka z Modřece byla nasazena přímo 
ve městě Jeseník, kde za pomoci nakladače 
a vlastních sil plnila kontejnery zničeným vy-
bavením rodinných domů, hlínou a  blátem. 
Kontejnery byly následně těžkou technikou 
odváženy na skládku. Za úterý naplnila asi 
dvacet velkých kontejnerů a ve středu skoro 
stejné množství. 

Pomoc dobrovolných hasičů 
během povodní

Činnost prvního dne nasazení byla ukonče-
na ve večerních hodinách a jednotky z Polič-
ky a Stříteže se vrátily zpět na své základny. 
Jednotka z Modřece zůstala s ohledem po-
třebnosti nakladače na místě do večerních 
hodin dne následujícího. 

Ve středu 25. září měla na místo zásahu 
vyjet i plně připravená jednotka dobrovolných 
hasičů z Lezníka. Nicméně v úterý večer přišel 
pokyn, že další jednotky nejsou potřeba. 

Jeden z členů Jednotky dobrovolných hasičů 
Polička, pan Daniel Žák, působil ve dnech od 
19. do 21. září v  postižené oblasti pod hla-
vičkou Oblastního spolku Českého Červené-
ho kříže Svitavy jako součást psychosociální 
podpory v oblasti Krnovska, přesněji v obcích 
Široká Niva, Brantice a  Kunov. Dne 21. září 
koordinoval tuto pomoc pro celou oblast Kr-
novska. Ze štábu umístěného v Ostravě byli 
členové týmů ČČK vysíláni do postižených 
oblastí Opavska a  Krnovska. Zde prováděli 
monitoring týkající se potřeb občanů, samot-
nou psychosociální pomoc, ošetření drobných 
poranění a  v  neposlední řadě i  komunikaci 
s vedením obcí. 

Obrovský dík patří dobrovolným hasi-
čům, kteří zareagovali na výzvy pomáhat 
našim spoluobčanům v  postižených oblas-
tech. K fyzické zátěži při odstraňování škod 
samozřejmě přibyla na místě ještě i  zátěž 
psychická. Hasiči, a to i dobrovolní, se setká-
vají s lidským neštěstím často, ale určitě ne 
v takové míře jako po zářijových událostech. 
Ještě jednou děkujeme. 

Libor Vaščík,
referent úseku krizového řízení
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4. 11. – Šikovné ručičky od 13:30 hod. 
v pracovní místnosti 

6. 11. – Trénování paměti od 14:00 hod. 
ve společenské místnosti 

11. 11. – Advent bez hasičů – přednáš-
ka s odbornicí HZS o tom, abychom prožili 
svátky v klidu. Začínáme ve 14:00 hod. v jí-
delně 

13. 11. – Svatomartinské posezení – zá-
jemci se nahlásí na recepci do pondělí 11. lis-
topadu. Vybíráme 70 Kč na občerstvení 

18. 11. – Šikovné ručičky od 13:30 hod. 
v pracovní místnosti 

28. 11. – Narozeninové zpívání od 14:00 
hod. v jídelně DPS Penzion 

V. Pevná

Pozvánka
DPS Polička Na lavičkách v parku senioři poslouchají „Písničky 

na jednu stránku.“ Mladé, podzimní slunce svými pa-
prsky vykukuje mezi listy na stromech. Vzduch je po 
předešlých deštích vlhký a zároveň voňavý. Procháze-
jící mladí lidé vykouzlí úsměv na tváři. Dnes je u sochy 
umělce obsazeno. Koná se 17. ročník Seniorské stopy, 
věnovaný B. Martinů. Naplněni hudbou a ovanuti tep-
lým vzduchem se účastníci vracejí do DPS, kde na ně 
čeká pohoštění a překvapení. Pomocí videa vystoupají 
všech 192 schodů na věž kostela sv. Jakuba, navštíví 
světničku, kde se mistr narodil a zároveň se rozhléd-
nou po kraji, který tak dobře znají. Z té výšky ale vše 
vypadá trochu jinak. Pak už jen schod po schodu po-
malu dolů. Přála bych vám zažít tu spokojenost senio-
rů, kteří ve svém věku vystoupali do výšky 36 m. 

Dvacet let, tak dlouho je tu s námi Poličská univerzita 
třetího věku. Výročí, které nemůžeme přehlédnout a kte-
ré si zaslouží oslavu. A tak jsme slavili. Na společném se-
tkání posluchačů, lektorů a pana starosty Martinů jsme 
si připomněli některé okamžiky proběhlých let – témata, 
výlety, kulturní vystoupení a zároveň i pár čísel. Univerzi-

Dovolme si spokojenost
tu doposud navštívilo 2 951 posluchačů, 44 lektorů při-
pravilo 53 témat a společně jsme se vydali na 37 výletů. 
Ocenili jsme také posluchačky, které univerzitu navště-
vují od jejího začátku a zároveň poděkovali všem, kteří 
tomuto vzdělávání věnují svůj čas. Bez nich by to nešlo. 
Během odpoledne nám zazpíval pěvecký soubor Poupata 
a u dobrého vínečka nám spolu bylo dobře. V rámci oslav 
jsme připravili i koncert Mužského pěveckého sboru B. 
Martinů města Polička – nezapomenutelná sváteční 
chvíle pro všechny návštěvníky. 

Zájemci se také podívali s paní Vaňourkovou – ces-
tovatelkou a  fotografkou do Afriky, trénovali paměť, 
zpívali oslavencům, pochutnali si na poslední letošní 
grilované klobáse, každý den cvičili…

Pro seniory z  Poličky a  okolí připravujeme v  DPS 
spoustu zajímavých akcí tak, aby si každý mohl vybrat 
podle toho, co ho baví, o co se zajímá. Čas strávený 
společně s  lidmi, kteří mají stejné zájmy, významně 
přispívá ke spokojenosti v životě. Dovolme si spokoje-
nost, je to skvělý pocit. 

V. Pevná

Přišel podzim, dny se zkracují, sluníčka ubývá 
a mnohé přepadá chmurná nálada. My se však nedá-
me a budeme se dál scházet na našich plánovaných 
akcích.

Co budeme podnikat v listopadu? 
5. 11. se sejdeme v 9 hodin v salonku U Mrštíků na 

výborové schůzi a po ní od 10 hodin následují vlaštovky.
15. 11. nás čeká od 14 hodin v  kulturním domě 

v Kamenci již tradiční posezení u vína. Bude připrave-
no i občerstvení a hudba k poslechu i tanci.

26. 11. pojedeme letos již naposledy do termálního 
bazénu ve Velkých Losinách. Odjezd v 7.45 hodin z au-
tobusového nádraží v Poličce.

Také v tento den 26. 11. bychom se chtěli zúčastnit 
akce pořádané Radou seniorů – halových sportovních 

Aby nebyl nikdo sám
her v Pardubicích, kam vypravíme jedno družstvo.

Na závěr svého příspěvku bych se chtěla pochlu-
bit úspěchy našich sportovců v  letošním roce. V únoru 
jsme v Pardubicích na halových sportovních hrách získali 
1. místo v dvojboji družstev, 2 zlaté, 1 stříbrnou a 3 bron-
zové medaile v  jednotlivcích. V srpnu jsme za 1. místo 
v soutěži pětičlenných družstev přivezli Pohár hejtmana 
Pardubického kraje, v září na mezinárodních sportovních 
hrách seniorů v Č. Třebové to byl zisk 1 zlaté, 1 stříbrné 
a 1 bronzové medaile a ve stejném měsíci jsme ve Svita-
vách dostali za 1. místo v osmiboji družstev Pohár města 
Svitavy. Našim sportovcům tímto děkujeme za úspěšnou 
reprezentaci nejen našeho spolku, ale i Poličky.

Za MO Senioři ČR Polička
Věra Fialová

Domov Bystré nabízí službu Denní stacionář pro 
seniory klientům z Poličky a širokého okolí. Dopravu 
do a ze stacionáře zajišťujeme i nadále zdarma. 

Denní stacionář pro seniory v Bystrém je řádně re-
gistrovanou sociální službou, která funguje od února 
tohoto roku. 

Úkolem stacionáře je odlehčit rodinám v péči o je-
jich blízké. Stacionář podporuje myšlenku toho, aby 
mohl člověk žít a dožít doma, mohl zůstat ve svém při-
rozeném prostředí co nejdéle. Klienti mají zajištěnou 
potřebnou péči během dne (včetně hygieny, stravy, 
dohledu nad léky), nejsou osamělí, svůj volný čas tráví 
smysluplně a  aktivně. Mezi nejčastější aktivity patří 
trénování paměti, muzikoterapie, vaření, podpora ko-
munikace, výtvarný program, cvičení, procházky, hraní 
her, zahradní práce. 

Klient může stacionář navštěvovat tak často jak po-
třebuje, jednou týdně, ale i každý den. Službu mohou 
využívat klienti, kteří potřebují k pohybu vozík, klienti 
se syndromem demence, klienti, kteří se cítí osamělí. 
Rozsah pomoci je klientům sestaven „na míru“, aby 
bylo přihlédnuto nejen k  jeho potřebám, ale i  indivi-
dualitě. Klient si může pobyt ve stacionáři vyzkoušet 
jeden den, aby měl větší představu o tom, co vše mu 
může stacionář nabídnout. 

Denní stacionář je otevřen každý všední den od 
6:30 do 15:30 hod. 

Kontakt: nám. Na Podkově 68, Bystré 
vedoucids@domovbystre.cz, 722 358 855 
www.domovbystre.cz 

Martina Střešňáková, DiS 

Doprava do stacionáře 
pro seniory zdarma
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Milí čtenáři, 
v tomto čísle Jitřenky mi dovolte zaměřit se na téma 

v  posledních měsících hojně diskutované a  tím jsou 
neregistrované sociální služby. Začněme tím, že si vy-
světlíme rozdíl mezi registrovanou a neregistrovanou 
službou. Příklad uvedu na pečovatelské službě. 

Registrované sociální služby 
Tyto služby může vykonávat jen poskytovatel na 

základě oprávnění neboli registrace u  příslušného 
krajského úřadu (např. Pečovatelská služba DPS „Pen- 
zion“ Polička). Služba musí splňovat zákonné podmín-
ky: správnou hygienickou úroveň, odborně způsobilý 
personál, dostatečné materiální vybavení, bezpečné 
a vhodné technické zázemí. Registrovaný poskytovatel 
je povinen s  klientem uzavírat smlouvy o  poskytnutí 
sociální služby, chránit práva svých uživatelů a dodržo-
vat stanovená pravidla způsobu poskytování péče, tzv. 
„standardy kvality“ i limity úhrad za poskytnuté služby. 
Registrované služby mají uzavřeno profesní pojištění, 
a hlavně podléhají kontrole např. od svých zřizovatelů, 
krajských úřadů, inspekcí sociálních služeb prováděných 
MPSV a kontrole státního úřadu inspekce práce. 

Neregistrované sociální služby 
Stojí „mimo“ zákon o sociálních službách, i když se 

mohou tito neoficiální poskytovatelé jevit profesionál-
ně a důvěryhodně. Jejich služby totiž nemusí splňovat 
„standardy kvality“, které jsou pro registrovanou služ-
bu zcela zásadní a jejichž úkolem je především chránit 
bezpečí klienta. 

Pokud se rozhodnete využívat pomoc pečovatelky 
z neregistrované služby, je dobré vědět, že se můžete 
vystavit rizikům s důsledky od zanedbatelných až po 

Registrovaná X neregistrovaná
ty nejzávažnější, jako je újma na zdraví či důstojnosti, 
zejména pokud je péče vykonávána pracovníky bez 
odborného vedení, vzdělání a zkušeností. Problémem 
může být také fakt, že pokud se naskytnou jakékoliv 
nesrovnalosti s  neregistrovaným poskytovatelem, je 
velmi těžké domáhat se svých práv. Dokonce se může 
stát, že vám pracovník nabídne poskytování péče jen 
na základě ústní dohody s  tvrzením, že žádný papír 
není potřeba. V  takovém případě jsou pro vás záru-
ky zcela minimální. V krajním případě vám například 
může hrozit ukončení péče z hodiny na hodinu. Otáz-
kou je také zastupitelnost v  případě nemoci nere-
gistrovaného pečovatele. V  neposlední řadě je třeba 
zvážit možnost finančních podvodů, kdy klienti platí 
vysoké zálohy nebo neúměrné úhrady za služby, které 
nejsou adekvátně poskytovány. 

Shrnuto na závěr. Je třeba pečlivě zvážit, koho 
k sobě připustíme tak blízko, že ho necháme vstupo-
vat do svého domova a dovolíme, aby pečoval o nás 
samotné nebo o naše blízké. V našem městě je v pe-
čovatelské službě celkem velký výběr, fungují zde tři 
registrované pečovatelské služby. 

Tento článek nehovoří o tzv. „neformálních pečova-
telích“, jimiž jsou obvykle rodinní příslušníci, kteří se 
doma, často s velkou obětavostí, starají o své blízké. 
S těmi se my, profesionální pečovatelé, v rodinách na-
šich klientů setkáváme, v péči se doplňujeme a jejich 
péče si vážíme. 

Klidné dny přeje tým Pečovatelské služby DPS „Pen-
zion“ Polička. 

Erika Šimková, 
sociální pracovnice DPS Polička 

Benefiční koncert Kamila Střihavky, 8. lis-
topadu od 19:00 v Tylově domě v Poličce 

Zveme vás na koncert Kamila Střihavky. 
Vstupným podpoříme Centrum duševního 
zdraví Svitavy, které podporuje lidi s  váž-
ným duševním onemocněním na cestě 
k zotavení. 

Všechna místa jsou k sezení a vstupenky 
lze pořídit přes vstupenkový portál GoOut 
(dostupný z  webu policka.charita.cz nebo 
bit.ly/CharitaKoncert). Děkujeme za pod-
poru! 

S vůní vanilky, 29. listopadu od 8:00 do 
17:00, AC dílny (Vrchlického 22, Polička) 

Zveme vás na tradiční předvánoční vý-
stavu. Hlavním tématem je letos „hostinec 
v Betlémě a naše srdce“. Podíváme se tak 
za sládkem z  pivovaru Volf, který přiblíží 
výrobu piva, svá řemesla předvedou i per-
níkářka a medař. Zdravotní sestry z Domácí 
zdravotní péče budou povídat o srdci a uka-
zovat první pomoc. Pro děti jsou připraveny 
výtvarné dílny. Na výstavě S vůní vanilky si 
budete moci pořídit výrobky klientů z  AC 
dílen a Denního stacionáře či adventní věn-
ce a ochutnat cukroví z naší kuchyně. Těší-
me se na vás! 

Do konce 
Tým Domácího hospice sv. Michaela se 

věnuje dětem i dospělým v posledních chví-
lích života. V listopadu se začne v České te-
levizi vysílat dokumentární série Do konce, 
která se vydává právě do křehkých a silných 
chvil, mnohdy překvapivých, v závěru živo-
ta. K sobě domů diváky v dokumentu pozve 
rodina ze Svitavska, které v  péči pomáhá 
právě Domácí hospic sv. Michaela. Hos-
picová péče je bezplatná. Na fotce je tým 
hospice v papučích, které symbolizují bez-
pečí domova. Papuče jsou taky symbolem 
Papučového koncertu, který proběhl v  říj-
nu, a na kterém vystoupily poličské kapely 
Tommy ś  band, rETROGRAD3 a  svitavský 
ukulele band Sue. Děkujeme kapelám a Di-
vadelnímu klubu za podporu Papučového 
koncertu a hospice!

Oblastní charita Polička 
policka.charita.cz

Zprávy z Charity

V rámci klubové činnosti v Poličce v MaTami si 14. 
11. od 14 hod. zahrajeme Poznávací hru s obdarová-
ním. 

Tento měsíc pokračuje v CDZ Svitavy už probíhající 
kurz, čítající soubor pěti arteterapeutických setkání 
s Gábinou Sekerešovou. 

Všechna pravidelná úterní setkávání a  srazy před 
akcemi probíhají vždy od 15:30 do 17:30 hod. v pro-
storách Centra duševního zdraví Svitavy, Wolkerova 
alej 209/12. 

Sledujte nás na www.duseprostor.cz, i  na Face-
booku Duše_Prostor, pište nám na duseprostor@
gmail.com nebo Messenger. 

Za DušeProstor, z. s.
Luděk Sapara

DušeProstor

Tým domácího hospice v papučích v rám-
ci kampaně Dožít doma

„Maminko, tady žádný kaštany nejsou,“ říká smutně 
dívenka. „Musíš se pořádně dívat, někde budou,“ říká 
maminka. Najednou to jemně ve větvích stromu za-
chrastilo a děvčátku k nohám spadla větvička s několi-
ka kaštany. Při pádu na zem se zelené tobolky s kaštany 
ukrytými v ozdobných nepichlavých ostníčcích rozpůlily. 
Ve sněhobílém nitru byl v  každé tobolce jeden lesklý 
kaštan. Určitě měla maminka i děvčátko pocit, že jim 
příroda splnila přání. Přišel jsem blíž a neubránil jsem se 
být moudrým radilem. Doporučil jsem jim ranní vycház-
ku na Valy s tím, že jejich hledání bude úspěšné. 

Při chůzi domů jsem vzpomínal na své osobní zá-
žitky, i na ty, které se netýkaly jen mého dětství. Na 
chvíle, kdy jsme kaštany sbírali svým dětem, pak vnou-
čatům. A samozřejmě jsem si vybavoval, jak si děti vy-
tvářely pomocí špejlků zvířátka a vozejčky. A najednou 
mne napadlo, proč jsem jen radil, proč si ráno nezajdu 
na Valy a  nenajdu si pár kaštanů? Vždyť podle sta-
rých pověr bychom měli kaštany nosit stále v kapse, 
protože chrání před zlem. Proti zlu jsou účinné, dokud 
neztratí svůj lesk. Nebo je psáno: Sáhněte si do kap-
sy, opravdu by vás to mělo trošku zklidnit. Do kapsy 
si jednoho krasavce dejte i  před důležitou schůzkou 
nebo zkouškou, zbaví vás stresu a budete sebevědo-
mější. Dočetl jsem se, že kaštany jsou jedny z našich 
nejvýznamnějších čističů, tedy pohlcovačů negativní 
energie. Tradičně se dávají do postele, kde odrušují 
geopatogenní zóny a zbavují nás škodlivin. 

Od roku 1986 je prakticky celá evropská populace 
jírovce napadena drobným motýlkem klíněnkou jírov-

Na Valech aneb kaštany jako antidepresivum
covou. Housenka se živí pletivem listů, které odumírají. 
Tato nákaza se tehdy nevyhnula ani poličskému parku. 
Ochranou je důkladně spálit spadané listí, ve kterém 
housenky zimují. Pamatuji, že i v Poličce se toto opat-
ření uplatňovalo a uplatňuje i v současnosti. Druhého 
nedělního říjnového rána jsem vyšel na Valy a vskutku, 
ta udělená rada fungovala i na mne. Dal jsem si leh-
ce nalezené kaštany do kapsy a s pocitem uspokojení 
a klidu jsem šel domů. Nevím, zda jsem se stal sebevě-
domějším, neznám žádné měřiče. Ale teď, kdy to píšu, 
je mi dobře. Ať je vám také tak. 

A. Klein
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1. 11. ve 22:00 
HALOWEEN párty 
Vstup pouze v maskách, o  zábavu se postará KAPELA AFTER 

PARTY. 
Vstupné: 100 Kč 
2. 11. ve 21:00 
P/\ST 
Alternativní / experimentální rap s nášlapem do tvrdý elektro-

niky. 
Pokus o přesah. Divadlo. Show. Pohyb. Hype. Dvě entity, jedna 

energie. Když to není nahlas, tak to není dobrý. Zahřátí prokřehlejch 
rukou o hořící kapitol. Žádná crew, ale dvouhlavej palcát. 

Vstupné: 350 / 280 Kč předprodej na goout.cz 
7. 11. v 18:00 
Severský filmový podzim – Kurz negativního myšlení 
Černá komedie, Norsko 2006 
Severská černá komedie o zúčtování s dusivým soucitem a fa-

lešnou upřímností. 
Vstupné: dobrovolné 
8. 11. ve 20:00 
INSANIA + PRVNÍ HOŘE 
Koncertní turné kapely INSANIA k albu  „GRRRotesky“, které vy-

šlo u labelu Smile Music a bylo oceněno soškou Anděla za nejlepší 
rockové album roku 2022! Současně bylo obroušeno i dvěma Cena-
mi Břitva (Album roku a Videoklip roku).

PRVNÍ HOŘE slaví 25 let dějin megastar světového rokenrolu! 
Speciální playlist bude složen ze všech jejich alb + celých 5 pecek 
z připravované desky. Užijete si fláky jako Koláče, Osudí, Lamento, 
Oceány, Němohra, Absurdistán a kopec dalších. 

Vstupné: 450 / 350 Kč předprodej na goout.net 
10. 11. v 15:00 
Z DENÍKU KOCOURA MODROOČKA 
Hřejivé vyprávění malého kocourka o  všem, co zažil se „svým 

člověkem“ 
Dětské představení v podání žáků Divadelní školy při Divadelním 

spolku Tyl. 
Vstupné: 50 Kč 
12. 11. v 18:00 
Severský filmový podzim – Srdcová královna 
Drama Švédsko, Dánsko 2019 
Co se zdálo být pouhým flirtem, se rychle promění ve znepokoji-

vý příběh síly, zrady a zodpovědnosti s ničivými důsledky… 
Vstupné: dobrovolné 
14. 11. v 19:00 
Noha ve dveřích tour 
Anatol Svahilec a Xavier Baumaxa na jednom pódiu. 
Třaskavé spojení vystoupení vlajkonoše severočeského, litví-

novskými vůněmi prosyceného, buránkovského folku a  matadora 
české slam poetry na pomezí poezie, fyzického divadla, tance sv. 
Víta a sokolské cvičenecké sestavy. Zemitá i vzletná hudba, mj. s ru-
rálními náměty, k tanci, poslechu i hlubokému prozření se prolínají 
se strhujícími autorskými paradivadelními recitativy, kteréžto strká 
zajedno do téže kapsy Festival politické písně, stejně jako Puškinův 
památník. 

Vstupné: 390 / 290 Kč na goout.net 
15. 11. ve 20:30 
KVĚTY hrají PSÍ VOJÁKY! 
Jedna z  mála možností, jak si naživo poslechnout nesmrtelné 

písně Psích vojáků. 
Samotná kapela Květy k tomu říká: „Po smrti Filipa Topola po-

žádal Květy jeho manažer Romek Hanzlík, aby přearanžovali písně 
Psích vojáků. Mnoho let jsme je hráli na koncertech k  Filipovým 
narozeninám. Později i na různých speciálních příležitostech. Vyšel 
i  limitovaný náklad vinylů, který byl obratem rozebrán. Hrajeme 
skladby z různých období, od hitů k minimalistickým věcem, z větší 

DIVADELNÍ KLUB části ve značně autorských úpravách.“ 
Vstupné: 300 / 250 Kč na goout.cz 
16. 11. v 19:00 
REVOLUČNÍ PRÁDLO Vol. 2 
Zahrají kapely: Revoluce – Paní věší prádlo – rETROGRAD3 
Vstupné: 120 / 80 Kč v dobovém kostýmu 
20. 11. v 18:00 
Tajemství smrti 
Celovečerní dokumentární film Viliama Poltikoviče 
Dobrodružná cesta k otázkám kolem smrti a strachu spojené-

ho s ní. Prostřednictvím hereckého průvodce Jaroslava Duška pro-
zkoumává, jak pomocí strachu ze smrti můžeme využívat a ovládat 
chování lidí. 

Pořádá: Ekocentrum Skřítek 
Vstupné: 120 Kč 
21. 11. ve 20:00 
The SOUND PACK (Polsko), vokální jazzový kvartet 
Jazzové vokální kvarteto, které v roce 2016 založil Marcin Wa-

wrzynowicz. Odkazuje na tradici amerických pouličních vokálních 
souborů swingové éry i na modernější a známé skupiny jako jsou 
Manhattan Transfer nebo New York Voices. Repertoár zahrnuje 
americké jazzové standardy i skladby v polštině.

Vstupné: 250 / 150 Kč (St, D) 
22. 11. 20:30 
Ve víru punku 
Koncert kapel Zeměžluč – Angry brigade – Ostrov P (SK), 
ZEMĚŽLUČ je brněnská punková kapela působící na scéně od 

roku 1986. I když z původní sestavy zbyl jen zpívající basák a textař 
Šot, kapela bez přestávky stále aktivně koncertuje a vydává nové 
nahrávky. 

ANGRY BRIGADE (Praha) je „pražská“ kapela složená z naplave-
nin. Už od roku 2003 to původní členové Šroub a Kuba valí v duchu 
crust punku – a  agresivitu muziky za to období vždy ovlivňovala 
sestava. Tu kromě Šrouba a Kuby tvoří HAvran na vokálu, Luděk NB 
na druhé kytaře a Lili za bicíma. Takže vlastně takovej all star bandj 
z členů a ex-členů kapel jako Exekuce, Demarche, Gomora, Němá 
Barikáda, Narcosa, Labora 21 aj.

OSTROV P je pro někoho hardcore legenda, pro někoho punkový 
kult a pro někoho banda hlučných old chuligánů. Skupina OSTROV 
P dosud zanechala po sobě několik zvukově opravdu punkových de-
máčů (Live in Nové Město, Rezignace atd.) 

Vstupné: 250 / 150 Kč (St) 
24. 11. v 17:00 
Snížek a já + Z Alenky 
Vystoupení žáků literárně-dramatického oboru ZUŠ B. Martinů 

Polička. 
Snížek a já – na motivy knihy Kdo zabil Snížka? od Petry Souku-

pové je dobrodružný příběh party dětí s detektivní zápletkou. Před-
stavení mladších žáků literárně-dramatického oboru. 

Z Alenky – vím, kdo jsem byla, ale nevím, kým se stanu. Na mo-
tivy knihy Lewise Carrolla Alenka v kraji divů. Představení starších 
žáků literárně-dramatického oboru. 

Pořádá: ZUŠ Bohuslava Martinů Polička 
Vstupné: 60 / 30 Kč (St, D) 
26. 11. v 18:00
Tomáš Etzler: Novinářem v Číně - Nezešílet
Vyprávění známého reportéra.
28. 11. v 18:00 
Severský filmový podzim – Bastard 
Drama, Norsko, Dánsko 2023 
Strhující drama o dobývání dánských vřesovišť, o neúprosné příro-

dě, velkých snech a obětech, které se odehrává v polovině 18. století. 
Vstupné: dobrovolné 
29. 11. ve 20:00 a 30. 11. v 18:00 
SkARTovačka vol. 8 
8. ročník festivalu prezentujícího různorodé současné přístupy 

v poli výtvarného, performativního a audiovizuálního umění. 

Vážení příznivci Tylova domu, 
listopadový program otevře 2. 11. divadelní hra „Jak uvařit žábu“, která je 

posledním představením přehlídky ochotnických divadelních souborů Zákrejso-
va Polička a přijede Vám ji zahrát Divadelní spolek Vicena ze Starých Odřichovic. 

PROGRAM KINA zahájí 3. 11. jedinečný animovaný snímek „Buffalo 
kids“ s podtitulem „Byl to dobrý nápad jet na divoký západ?“ – Jiří Lang-
majer, Veronika Khek Kubařová a dávno ztracený bájný poklad v  exotické 
Indonésii. To jsou tři hlavní hráči dobrodružné komedie „Poklad“ o hledání 
bohatství. To může být potopené v truhle na dně moře, zakopané v džungli 
na ostrově, ale možná je jen zapomenuté hluboko v našich srdcích. A jak to 
bude ve skutečnosti se dozvíme 4. 11. Musíš za svou pravdou stát. To hlásá 
ústřední melodie nové české komedie „Výjimečný stav“, kterou promítneme 
6. 11. a kterou natočil režisér Jan Hřebejk, jako svůj další celovečerní film. 
Snímek o zahraničním reportérovi, který kvůli své žárlivosti tajně opustí sta-
noviště na Blízkém východě, aby následně z pražského bytu „vysílal“ nejak-
tuálnější zpravodajství z místa probíhající revoluce. V hlavních rolích snímku 
se objeví Ondřej Vetchý, Tatiana Dyková a  Jordan Haj. 3D projekce filmu 
„Venom: Poslední tanec” 11. 11., je závěrečný díl filmové trilogie, ve kterém 
se opět vrací Tom Hardy v roli Venoma, jednoho z nejlepších a nejkomplex-
nějších hrdinů comicsového světa společnosti Marvel. Koloseum znovu ote-
vře své brány 25. 11. ve filmu „Gladiátor 2“. Bezmála čtvrtstoletí poté, co 
ho svou krví skrápěl legendární gladiátor Maximus, ocitne se v aréně další 
válečník, který otřese základy samotného Říma. Opět u toho byl legendární 
režisér Ridley Scott. 

Listopad bude bohatý na KONCERTY. 7. 11. se představí česlo-sloven-
ské vokální seskupení čtyř muzikálových sólistů v  tuto chvíli již vyproda-
ným koncertem „4 Tenoři“. Benefiční koncert pro Oblastní charitu Polička 
odehraje 8. 11. „Kamil Střihavka“. Radka Fišarová, kapela Jazz 4 a akordeo-
nista Aliaksandr Yasinski Vás zavedou nejen do světa šansonu 22. 11. na 
koncertu „Radka Fišarová a  kapela“. Koncertní abonentní cyklus Klasická 
hudba a MY uzavře 26. 11. „Koncert operních hvězd“, v podání sopranistky 
Markéty Klaudové, operního pěvce Aleše Brisceina a dirigenta a klavíristy 
Zdeňka Klaudy. 

Všemi oblíbená dechová hudba „Poličanka“ zahraje k  tanci, poslechu 
i přátelskému posezení 23. 11. Přijďte se setkat s přáteli, popovídat si, po-
bavit se, zatančit si, zazpívat, prostě si užít příjemné odpoledne. Vstupenky 
zakoupíte hodinu před akcí v pokladně.

Vynikající anglická komedie „Když kočky nejsou doma“ o tom, co všech-
no se může stát, když dvě sestry nenadále odjedou na společnou dovolenou 
a jejich muži zůstanou v Londýně bez dozoru, přijíždí do Poličky 13. 11. s Lu-
kášem Vaculíkem a Romanem Štolpou v hlavních rolích. Druhá hra z cyklu 
divadelní abonmá podzim 2024 „Na ocet“ 18. 11. v podání Lenky Vlasákové 
a Jana Dolanského je svižná komedie o dvou smolařích a nepřízni osudu, ale 
s docela slibným koncem. Změní láska jejich životy k  lepšímu nebo jim je 
ještě více zamotá? Rozuzlení je překvapivé a nečekané... 

A jelikož se  blíží vánoční svátky, tak si společně 30. 11. užijeme bohatý 
program, jehož vyvrcholením bude „Rozsvícení vánočního stromu“ na Pa-
lackého náměstí v Poličce. Pokračováním příjemné předvánoční atmosféry 
bude tradiční prodejní výstava s  vánoční tématikou „Vánoční inspirace“ 
1. 12. v Tylově domě. 

V  prosinci se můžete těšit na koncert „bratří Ebenů“, poslední hru 
z cyklu divadelní abonmá podzim 2024, komedii „Boeing, Boeing, aneb tři 
letušky v Paříži“, nebo loutkohereckou skupinu Loudadlo s  jejich vánoční 
revue „Vánoční čas“. 

Zakoupit můžete kinoPermanentku, která umožňuje vstup na všechny 
2D filmové projekce za zvýhodněné vstupné. Podrobnosti naleznete na: htt-
ps://tyluvdumpolicka.cz/kino-permanentka/. 

Předprodej vstupenek zajišťuje Informační centrum Polička. Elektronické 
vstupenky zakoupíte přes: https://tyluvdum.enigoo.cz/app/tickets/events 
a https://tyluvdumpolicka.cz/ . 

Kompletní program, kulturní kalendář a  další informace naleznete na 
stránkách Tylova domu www.tyluvdumpolicka.cz. Programovou nabídku 
zveřejňujeme také na sociálních sítích Facebook a Instagram. 

Děkujeme za Vaši přízeň a těšíme se s Vámi na viděnou. 
Tým Tylova domu

Tylův dům zve
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v kostele v Krásném 
V podvečer 27. září jste mohli být svědky 

neobyčejného zážitku. V kostele Sv. Václava 
v  Krásném proběhla audiovizuální perfor-
mance s názvem Před tím než – teprve až. 

Akci každoročně v tomto termínu pořádá 
místní spolek Na kraji kraje s cílem vnést 
trochu kultury i do odlehlých koutů Vyso-
činy, přilákat návštěvníky a otevřít jinak té-
měř nevyužívaný kostel lidem nejen z okolí. 
Každý rok se v předvečer svátku Sv. Václava 
otevírají dveře kostela a návštěvník s hor-
kým čajem se může nechat unášet obra-
zy promítanými na jemný tyl, instalací fo-
sforeskujícího keře, či zpěvem linoucím se 
z neznáma... 

Letošní ústřední myšlenkou celé akce 
byla a stále je obnova věžních hodin na krá-
senském kostele. 

Díky pozvaným umělcům Ester Grohové 
a  Petrovi Rackovi a  jejich přátelům moh-
la vzniknout poutavá zvuková a  světelná 
koláž s tématem času. 

Hana a  Martin Jelínkovi alias Spolek na 
Kraji kraje po konzultaci s  Římskokatolic-
kou farností Sněžné koncipovali celý večer 
jako benefici.  Oslovili nadaci Via s prosbou 
o  finanční pomoc a  získali na akci malý 
grant, kterým mohli částečně pokrýt nákla-
dy. Založili také kampaň na Darujme.cz, do 
které mohou lidé přispět a pomoci tak „vrá-
tit čas“ do jedné zapadlé vesničky. 

Zatím se na obnovu hodin v  kampani 
vybralo cca 5 500 Kč, což tvoří asi třetinu 
částky potřebné na opravu. Spolku na Kraji 
kraje samozřejmě na opravu hodin přispěje 
i obec Krásné. 

Držíme palce a  těšíme se, čím nás pře-
kvapí za rok. 

https://www.darujme.cz/zpatkycas

V letošním roce uplynulo 70 let od veřejného soud-
ního procesu s  odbojovou skupinou Františka Vacka 
a  spol. Na počátku května 1954 po dva dny svážely 
autobusy lidi z  celého Pardubického kraje do Tylova 
domu, aby přihlíželi hrůzné divadelní hře bez herců – 
místo nich skuteční soudci, skuteční obvinění, skutečné 
tresty. Třiadvacetiletý František Vacek si vyslechl trest 
smrti, březinský mlynář Kučera doživotí. A řada dalších 
trestů, zničených životů, rozdělených rodin. 

V  rámci scénického čtení s  názvem Kdybych měl 
křídla v  režii Veroniky Hrčkové si proces připomene-
me. A to v neděli 17. listopadu od 14 hodin v Tylově 
domě. Na scénické čtení naváže krátká beseda a po ní 

VELVET LISTOPAD a monstrproces v Tylově domě
již tradiční bytové kino. 

Podobně jako v  příbězích souzených v  poličském 
monstrprocesu se line touha po svobodě i život svě-
toznámé fotografky Libuše Jarcovjákové – symbolizu-
je hledání svobody a  snahu vymknout se jakýmkoliv 
konvencím. Dokument mapující její pozoruhodný život 
a tvorbu promítneme od 15 hodin. V 18 hodin budou 
mít diváci možnost zhlédnout hraný film Rudý kapitán, 
který nás zavede do raných devadesátých let. 

Akci pořádá spolek Pontopolis ve spolupráci s Tylo-
vým domem a divadelní školou Tyl. Za podporu děku-
jeme městu Polička a Pardubickému kraji. 

Marie Jílková a Světlana Češková 
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V neděli 29. září byla ve výstavních sá-
lech muzea zahájena výstava, která unikát-
ně propojuje přírodu s  uměním, úžasnou 
říši drobných, ale obdivuhodných tvorů, 
s neobyčejným světem Ondřeje Sekory. 

Výstava návštěvníky zavede mezi hmy-
zí umělce, lovce, škůdce i  hrdiny. S  lupou 
v  ruce či u  binolupy prozkoumají zástup-
ce hmyzu od hlavy k zadečku. Zajímavé je 
porovnání ilustrovaného hmyzu ze Seko-
rových knih s hmyzem skutečným. Na děti 
čeká množství zajímavostí a  hlavně velká 
hmyzí herna plná badatelských, pohybo-
vých, tvořivých i  hravých aktivit. Zahrají 
si na opylovače, poměří se s  kobylkou ve 
skoku nebo svižníkem v rychlosti, vyrobí si 
svého brouka, nakreslí kabátek pro motýla, 

V muzeu se vylíhla výstava
sehrají divadlo, posvačí s beruškou, ocitnou 
se v noci mezi světluškami nebo spočítají, 
kolik mravenců by je uneslo, a to není zda-
leka vše. Už je dávno známé, že v poličském 
muzeu je zábava, přijďte si to vyzkoušet na 
vlastní kůži!

V listopadu a počátkem prosince pořádá Spo-
lek NÁŠ MARTINŮ ve spolupráci s  Městským 
muzeem a galerií Polička tři koncerty, na které 
vás srdečně zveme: 

1. Komorní koncert Karolíny Benešové a Pe-
tra Kašpara 

Komorní koncert pro housle a  klavír prove-
dou Karolína Benešová (housle) a Petr Kašpar 
(klavír). Na koncertu zazní skladby od známých 
skladatelů jako jsou: Ludwig van Beethoven, Jo-
hannes Brahms, Antonín Dvořák, Bedřich Sme-
tana, Bohuslav Martinů a Henry Cowell. 

Koncert se koná v  úterý 12. listopadu od 
18:00 hod. v hudebním sále Městského muzea 
a galerie. Vstupné 100 Kč. 

2. Koncert Musica da camera Brno 
Se smíšeným komorním sborem Musica da 

camera Brno (cca 24 zpěváků) vystoupí Lenka 
Cafourková (soprán) a  Lenka Titzová (marim-
ba). Dirigent: Martin Franze. Na koncertu zazní 
skladby těchto autorů: Lukáš Sommer – Dceřina 
kletba (sbor+soprán sólo+marimba) Martin Wie-
sner – Holoubek (marimba sólo), Zdeněk Král – 
Vrba (sbor+marimba), Pavel Wlosok – Poklad 
(marimba sólo), Martin Franze –  Svatební košile 
(sbor+soprán sólo+marimba).

Koncert se koná v  neděli 24. listopadu od 
17:00 hod. v hudebním sále Městského muzea 
a galerie. Vstupné 100 Kč. 

3. Koncert Smetanova tria 
– SNĚNÍ V D MOLL 
Smetanovo trio, založené legendárním čes-

kým klavíristou Josefem Páleníčkem, patří 
k  nejprestižnějším českým souborům součas-
nosti a v letošním roce slaví 90 let své existen-
ce. Smetanovo trio vystoupí ve složení: Jitka 
Čechová – klavír, Markéta Janoušková – housle, 
Jan Páleníček – violoncello. 

Na koncertu zazní tyto skladby: 
Vítězslav Novák: Trio d moll – quasi una balla-

ta, op. 27 
Bohuslav Martinů: Trio d moll, H. 327 
Anton Arenskij: Trio d moll, op. 32 
Koncert se koná ve čtvrtek 5. prosince od 

18:00 hod. v hudebním sále Městského muzea 
a galerie. Vstupné 100 Kč.

Spolek NÁŠ
MARTINŮVýstava: ŘÍŠE HMYZU Ondřeje Sekory

29. září 2024 – 5. ledna 2025
Vydejte se do úžasné říše drobných, ale 

obdivuhodných tvorů, do podivuhodné říše 
hmyzu. Mezi neobyčejné brouky, ploštice 
či motýly, kteří jsou zároveň hrdiny z knih 
Ondřeje Sekory! Tvůrce Ferdy Mravence 
přivedl nejednu generaci čtenářů k  zájmu 
o  přírodu i  vše živé. A  možná právě díky 
němu s velkým zaujetím pozorujeme pra-
covité mravence, krásné berušky, skákavé 
kobylky i tajemné světlušky.

Výstava vás zavede mezi hmyzí umělce, 
lovce, škůdce i hrdiny. Při poznávání hmyzí-
ho světa se budete držet při zemi, potápět 
pod hladinou i létat ve výškách. Čeká na vás 
množství zajímavostí a  velká hmyzí herna 
plná badatelských, pohybových, tvořivých 
i hravých aktivit!

Představíme vám pestrou tvorbu Ond-
řeje Sekory včetně jeho sportovních a no-
vinářských zájmů. Dílo bude prezentováno 
originály Sekorových ilustrací nejen z knih 
o Ferdovi! K vidění budou také velké loutky, 
animovaný film Hermíny Týrlové i množství 
publikací. 

Unikátní propojení přírody s uměním, zá-

PROGRAM MĚSTSKÉHO MUZEA
A GALERIE POLIČKA

bava pro malé i velké, vzpomínky na oblíbe-
né příběhy z dětství ... říše barevných křídel 
i ostrých kusadel na vás čeká v muzeu!

Výstava: Hej mistře, vstaň bystře! ... 
VÝSTAVA BETLÉMŮ POLIČSKA
A BYSTERSKA 
17. listopadu 2024 – 5. ledna 2025
Výstava se koná ve Třídě B. Martinů ve 

spolupráci s Betlemáři Poličska.
Stavění betlémů patří k  nejrozšířenější 

vánoční tradici. Kde a kdy se ale tento zvyk 
vzal? První „jesličky“ zinscenoval v  roce 
1223 svatý František z Assisi v italské Um-
brii a  nechyběl ani oslík a  volek. Zjistěte, 
proč se později „svatá rodina“ stěhovala 
z  kostela do lidových domácností. Poznej-
te období výsluní i zákazů betlémů i mistry 
a laiky, kteří je vyráběli a vyrábějí. Seznam-
te se s tím, co a kdo do betléma patří a z ja-
kých materiálů mohou „jesličky“ být. Těšte 
se samozřejmě i na tvoření.

Vernisáž proběhne v neděli 17. listopadu 
2024 v 16 hod. Na vánoční strunu vás na-
ladí koledy v podání zpěváčků ze ZUŠ Bys-
tré a voňavé občerstvení. Od 15 hod bude 
probíhat dílna Vánoční vrkoče. Přineste si 
s sebou malý hrneček.

Vzpomínková akce k  80. výročí konce 
2. světové války 

Městské muzeum a  galerie Polička ve 
spolupráci s  Gymnáziem Polička a  projek-
tem Paměť národa připravuje vzpomínko-
vou akci k  výročí konce 2. světové války, 
která vyvrcholí v květnu příštího roku. Na 
programu budou přednášky, beseda i  ko-
mentované procházky městem po místech, 
kde vás velkoformátové fotografie přene-
sou do minulosti. Výstava v  parku přiblíží 
nejen popis historických událostí v Poličce 
v květnu roku 1945, ale také bude vyprá-

Polička vzpomíná vět příběhy autentických výpovědí přímých 
účastníků války našeho regionu. Připravuje-
me rovněž nabídku vzdělávacích programů 
pro školy. 

Navíc vás nyní v každém následujícím čís-
le Jitřenky seznámíme s událostmi v Polič-
ce, které konci války předcházely. Přečtete 
si o běžném životě za Protektorátu, o tom, 
jak fungovala kultura, spolkový život v  re-
gionu, o školství i bezpečnostním aparátu. 
Vybereme a ukážeme vám i zajímavé foto-
grafie z této doby. 

Věříme, že si články se zájmem přečtete 
a nenecháte si květnovou akci ujít. Vzpomí-
nat a nezapomenout je důležité.

Nabídka zaměstnání: 

SKLADNÍK / EXPEDIENT 
Místo práce:  Polička 

Mzda: Hrubá mzda 30 – 40 tis. Kč/ měs. 

Požadavky:  

 Spolehlivost, zodpovědnost, pracovitost 
 Práce s čtečkou čárových kódů 
 Práce NZV a VZV výhodou 

 
Nástup:  Dle dohody, možno ihned 

Nabízíme: Práce na HPP 
Čtvrtletní prémie, prémie na dovolenou, vánoční prémie 
Příspěvek na stravování 
Firemní benefity 
Zázemí stabilní a prosperující společnosti  

 

Kontakt:  727 968 747  

 

Nabídka zaměstnání: 

SKLADNÍK / EXPEDIENT 
Místo práce:  Polička 

Mzda: Hrubá mzda 30 – 40 tis. Kč/ měs. 

Požadavky:  

 Spolehlivost, zodpovědnost, pracovitost 
 Práce s čtečkou čárových kódů 
 Práce NZV a VZV výhodou 

 
Nástup:  Dle dohody, možno ihned 

Nabízíme: Práce na HPP 
Čtvrtletní prémie, prémie na dovolenou, vánoční prémie 
Příspěvek na stravování 
Firemní benefity 
Zázemí stabilní a prosperující společnosti  

 

Kontakt:  727 968 747  
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Polička
Petr Beran
Opravy
Praček, sporáků, myček, sušiček prádla,

vestavných trub a varných desek

737 554 559

pondělí 4. listopadu od 17:00 v knihovně 
Menopauza – přechodem život nekončí, ale začíná 

nová etapa! 
Městská knihovna Polička Vás srdečně zve na besedu 

s gynekoložkou MUDr. Mgr. Ester Hladíkovou. 
Tématem besedy bude menopauza, kterou mnoho žen 

vnímá jako konec jedné životní fáze. Přijďte si poslechnout 
cenné rady a podiskutovat o tom, jak toto období v životě 
ženy prožívat naplno. 

Těšíme se na Vás! 
pondělí 4. listopadu od 13:30 v knihovně 
Halloweenské zápichy – tvořivá dílnička v knihovně 
V pondělí 4. listopadu si u nás můžete zpestřit půjčo-

vání knih na dětském oddělení výrobou halloweenských 
zápichů do květináče. 

čtvrtek 21. listopadu od 9:30 v knihovně 
Knihomolík – čtenářský klubík pro nejmenší 
Zveme všechny malé knihomoly za dobrodružstvím 

s knihami! Hlavní náplní klubu je práce s knihou – předčítá-
ní, vyprávění, tvoření. Pro děti od 2,5 let do 6 let. 

Centrum technického vzdělávání Půda 
V listopadu se s příchodem podzimních mlh a šera za-

měříme na hru se světlem a barvami. Malí i velcí návštěv-
níci budou moci vyzkoušet kouzlo barevných světýlek 
a míchání barev. Vyzkoušíte si, jak se barvy mění a pro-
línají a  společně odhalíme tajemství světelných efektů. 
Jaké barvy vznikají, když smícháme modrou s červenou? 
A  co se stane, když k nim přidáme světlo? Přijďte si to 
vyzkoušet na vlastní oči a ruce! 

Otevírací doba Půdy se od druhé poloviny října vrací do 
zajetých kolejí, v pondělí a ve čtvrtek od 13:30 do 18:00 
a neděle od 14:00 do 18:00. 

Městská knihovna Polička & Půda
Na státní svátek v neděli 17. 11. bude Půda zavřená. 
Aktuální informace najdete vždy na našem webu http://

puda.knihovna.policka.org/ a můžete se také přihlásit k od-
běru novinek z Půdy, stačí vyplnit formulář https://bit.ly/no-
vinky-z-pudy a vybrat si, jaké informace si přejete dostávat. 

V  listopadu mají děti ve věku 10–16 let poslední příle-
žitost se přidat k  našemu robotickému týmu Půda Crew 
a zapojit se do letošní sezóny robotické soutěže First Lego 
League – Submerged. Tématem letošní sezóny je podvodní 
svět a zaměřuje se na prozkoumávání, ochranu a využívání 
vodních zdrojů. Týmy musí navrhnout, postavit a naprogra-
movat roboty z  lega, kteří budou plnit úkoly související 
s podvodními ekosystémy, infrastrukturou a ochranou zdro-
jů. Kromě robotické části pracují týmy na inovativním pro-
jektu, kde hledají způsoby, jak zlepšit lidský vztah k vodnímu 
prostředí a najít řešení aktuálních výzev spojených s vodou. 

DIGI SENior – Tápete ve světě technologií a nechcete 
na to být sami? Potřebujete poradit s  telefonem, table-
tem, jak využívat on-line služby? Být v  kontaktu? Stav-
te se na Otevřené Půdě. Domluvte si na e-mailu puda@
knihovna.policka.org nebo osobně na dospělém oddělení 
schůzku a pojďme společně objevovat digitální svět. 

DIGI CENTRUM – pravidelné setkávání učitelů, knihov-
níků, vedoucích kroužků a dalších zájemců o technologie 
nejen ve vzdělávání. Vybrané pondělky v době od 16:00 
do 18:00 a hledáme vhodný den i pro dopolední termín. 

25. 11. – Adventní 3D modelování & 3D tisk, další 
informace na https://puda.knihovna.policka.org/digi-cen-
trum-policka. 

Těšíme se na vaši návštěvu v centru Půda, kde rozsví-
tíme podzimní dny! 

Hanka :) 

ALAN NOVOTNÝ 

LUKÁŠ HEJLÍK

NEDELĚ 10.11. OD 18:30
MALÝ SÁL TYLOVA DOMU

VSTUPNÉ 120,- www.vecizpolicky.cz

Poličská knihovna si pro vás na první polovinu 
roku 2025 připravila mykologický kurz s Danielou Ji-
rouškovou.  Pokud se chcete v houbaření  zdokonalit, 
nebo s ním začít, tak právě pro vás je určeno 5 lekcí 
+ 2 vycházky, které se budou konat jednou měsíčně, 
vždy v prostřední středu v měsíci – poprvé 15. ledna 
v 18:00. Cena celého kurzu je 1000,- a je možné se za-

Houbařský kurz v knihovně
registrovat na e-shopu knihovny www.vecizpolicky.cz.  
Uzávěrka přihlášek je 10.1. Po domluvě mohou kurz 
navštěvovat i děti. 

Více informací naleznete na stránkách houby-nove-
-město-na-moravě.cz nebo na telefonu 777 362 185 
(Jan Jukl, knihovna) nebo 723 701 757 (Daniela Jirouš-
ková, lektorka)

PP-GROUP stavby TJ s.r.o.
Výstavba inženýrských sítí 

v Pardubickém kraji
příjme zaměstnance na pozici:

ŘIDIČ při výstavbě inženýrských sítí
Požadujeme: profesní průkaz, 

řidičské oprávnění skupiny C a popř. E 
STROJNÍK 

Požadujeme: strojní průkaz
Praxe výhodou

MONTÉR vodovodu a kanalizace
Svářecí průkaz a praxe výhodou

Nabízíme:
- Cestovní náhrady

- Výkonové a roční odměny
- Možnost rozšíření kvalifikace

- Zázemí prosperující společnosti

Kontakt:
PP-GROUP stavby TJ s.r.o.

Náměstí Dr. Tošovského 25, 
539 44 Proseč

javurek.m@pp-group.cz 
607 047 900

www.pp-group.cz

Zubní pohotovost
2.-3.11. MUDr. Adamcová Markéta, Polička, Hegerova 373
9.-10.11. MUDr. Adamec Stanislav, Polička, Hegerova 373
16.-17.11. MDDr. Bidmonová Ivana, Dolní Újezd 383
23.-24.11. MUDr. Burešová Ivana, Litomyšl, Smetanovo nám. 97
30.11.-1.12. MUDr. Cacek Tomáš, Trstěnice 184
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BROUČKOVÁNÍ 
Tradiční akce pro širokou veřejnost. 
Podvečerní procházka prosvíceným 

městským parkem s lampionky. 
Termín: 9. 11., 16:30 – 19:00 
Trasa: vstupy do parku od elektra 

Kelvin, gymnázia, semaforu, náměstí Palac-
kého, Tylova domu. 

Vstupné: dobrovolné 
Ve spolupráci s městem Polička, se Spol-

kem přátel SVČ Mozaika a Insií, a.s. 
Za velmi nepříznivého počasí se akce ne-

koná. 

MACRAMÉ LUCERNA 
Tvoření pro studenty a dospělé. Vyrobí-

te si svícen, který vám navodí romantickou 
atmosféru, a navíc zajistí kouzelné světelné 
představení. 

Termín: pátek 15. 11.,16:30 – 19:30 
Cena: 280 Kč (v ceně je veškerý ma-

teriál) 
Lektorka: Bohuslava Navrátilová 
Přihlášky: do 13. 11. 
Informace: Alena Hejduková,
 tel.: 461 725 352, 736 761 281 

MIKULÁŠ A PEKELNÉ DOVÁDĚNÍ 
Tradiční akce pro děti a rodiče. Těšit se 

můžete na Mikuláše s nadílkou, čertovské 
a andělské hry, dětský punč a sladké pala-
činky. Zlobivé děti čerti zváží na čertovské 
váze a sepíší s nimi pekelnou smlouvu. 

Termín: čtvrtek 5. 12., 17:00 - 19:00 
Informace: Alena Hejduková,
 tel.: 461 725 352, 736 761 281 
Ve spolupráci se Spolkem přátel SVČ Mo-

zaika a městem Polička Za velmi nepřízni-
vého počasí se akce nekoná. Aktuální infor-
mace na www.mozaika-policka.cz.

Mozaika
ODBORNÉ PORADNY: 
Logopedická poradna (Mgr. Hana Dalí-

ková) 
4. a 18. 11. (pondělí)  16–18, 100 Kč za 

konzultaci 
Právní poradna (JUDr. Veronika Mazalo-

vá) 
5. 11. (úterý) 10–12 hod. 
Poradna psychomotorického vývoje (Mgr. 

Bc. Iva Sedláčková)
6. 11. (středa) 16:15–18:15 
Homeopatie a  Schüsslerovy soli (Mgr. 

Dagmar Klusoňová) – poradna zaměřená 
na děti, maminky a těhotné 12. 11. (úterý)  
15–16 hod. 

Poradna zdravého životního stylu (Mgr. 
Kateřina Dobiášová) 

14. 11.(čtvrtek)  10:30–12:00 
Ekonomická poradna (Bc. Eva Pazderová) 
18. 11. (pondělí)  10:30–11:30  
Podpora psychiky – svépomocná skupina 
7. 11.(čtvrtek) 17–20 hod. 
Nabízíme Vám podporu v důvěrné skupi-

ně k vyslechnutí a sdílení Vašich zkušeností. 
Skupina je zdarma. 

Partnerské ladění 
12. 11., 3. 12. (úterý) 17–19 hod. 
Cena: 200 Kč/pár/1 setkání 
Povede: Gabriela a Aleš Víchovi 
Přihlašujte se do 25. 9. na prihlasse@ma-

tami.cz. 
Po příchodu dětí máme najednou méně 

času pro sebe i  pro svého partnera/ku. 
A právě k tomu vás zveme – udělat si čas na 
svůj vztah a investovat do něj. O děti bude 
postaráno a vy se můžete opět ladit jeden 
na druhého. Zaměříme se na nácvik a rozvoj 
dovedností pro efektivní a nezraňující part-
nerskou komunikaci – jak naslouchat, jak 
sdělit partnerovi své potřeby (co mi vadí, co 
si přeji) – a jak se u toho nepohádat. 

Duševní zdraví 
14. 11. (čtvrtek) 14–16 hod. 
Otevřené dveře Oblastní charity Polička 

předaly část svých pravidelných čtvrtečních 
aktivit DušeProstoru, spolku, jehož cílem je 
otevírat témata vztahující se k  duševnímu 
zdraví. Více informací najdete na www.du-
seprostor.cz. 

Komunikace, hranice a emoce 
15. a  29. 11. 10:30–12:00,  v  dopoled-

ních klubících 
Povede: Mgr. Gabriela Víchová 
Řešíte témata respektujícího rodičovství 

jako je pochvala vs. ocenění, tresty vs. dů-
sledky, samostatnost, prožívání emocí nebo 
sourozenecké vztahy? Přijďte načerpat tyto 
dovednosti do rodinného centra. 

Hrajte si s Pohraj.si 
21. a 22. 11. od 10:30 v dopoledních klu-

bících 
Zveme Vás ve spolupráci s půjčovnou hra-

ček Pohraj.si na dva dny plné zábavy! Přijďte 
si vyzkoušet moderní hračky, které podpo-

MaTami rují rozvoj dětí. Čekají na Vás například oblí-
bené balanční kameny Stapelstein®, Activity 
board, Piklerové trojúhelníky se skluzavkou 
a  mnoho dalších. Navíc pro všechny ná-
vštěvníky máme připravenou speciální slevu 
na první půjčení hraček. Těšíme se na Vás! 

Porucha autistického spektra – svépo-
mocná skupina 

21. 11. (čtvrtek) 16–18 hod. 
Zveme rodiče dětí s PAS k nám do centra 

na pravidelné setkávání, sdílení zkušenos-
tí a  rad. Tato tzv. svépomocná skupina se 
schází jednou měsíčně. Přijďte se podělit 
o své zkušenosti i Vy. 

Zaměřeno na dospívání  – diskusní sku-
pina 

27. 11. ( středa) 17–19 hod.  
Cena za jedno setkání 70 Kč 
Povede: Michaela Fialová 
Přihlašujte se na prihlasse@matami.cz. 
Celoroční setkávání s adolescenty, ať už 

samostatně, tak i s jejich rodiči. Cílem této 
diskusní skupiny je podpora dospívajících 
dětí a  jejich rodičů, usnadnění jim celého 
procesu, kdy se z dítěte stává dospělý. Celý 
cyklus je připraven tak, aby předcházel ob-
tížným situacím v rodině, jimiž právě puber-
ta může být. Témata na sebe budou nava-
zovat. Velká část bude věnována výživovým 
problémům u dospívajících a jejich prevenci, 
prevenci závislostí, bezpečnosti na interne-
tu, kyberšikaně, dopadech sociálních sítí. 
V  neposlední řadě bude debatováno o  té-
matech bezpečného a zdravého sexuálního 
života. 

Adventní věnce 
29. 11. (čtvrtek) 13–17 hod. 
Cena: 150 Kč 
Přihlašujte se do 25. 11. na prihlasse@

matami.cz. 
Přijďte si s námi vytvořit originální věnec 

na stůl či na dveře. Dílna otevřena 13–17 h. 
Výroba věnce cca. 1–1,5 h.



17

M
Y 

VŠ
IC

HN
I Š

KO
LO

U 
PO

VI
NN

Í

Adaptační program 6. tříd 
Ve středu 3. 10. 2024 jsme měli sraz u školy v 16 

hodin. Poté jsme se přemístili do učebny češtiny, kde 
jsme se seznámili s našimi lektory z gymplu. Měli jsme 
pravidlo, když má být ticho, tak ukážeme lamu. Násled-
ně jsme dělali dotazník, jak se těšíme na adapťák, jak se 
jmenujeme a jestli známe všechny svoje spolužáky dob-
ře. Další hra byla „ten kdo to má rád, se vymění s někým 
jiným“. Pak následovaly hry „seřaď se od nejmenšího po 
největšího a  od nejmladšího po nejstaršího“ a  „řekni, 
kdo je za dekou“. Potom jsme si povídali, jak se nám to 
líbilo. Navečer jsem se šli chystat do postele a koukali 
jsem se na film V hlavě 2. Ráno jsme měli v 7 hodin 
budíček a nasnídali jsme se. Po snídani jsme šli do tělo-
cvičny, kde jsme hráli hru „ty chytáš ty jiné a jiní chytají 
tebe“. Nejdůležitější hra za 2 dny byla udělat předsta-
vení ve skupinách na daná slova, která se předvedla na 
konci. Adapťák se nám moc líbil. 

Anna Tomášková 6. A

ZŠ Na Lukách
Rozvoj sociálních dovedností 
V září tradičně absolvují sedmáci program 

Rozvoj sociálních dovedností, který pro nás 
připravuje Mozaika Polička. 7. A společně se 
7. B, další dvě sedmičky také společně. 

Dne 19. září 2024 se třídy 7. C a 7. D vypra-
vily na fotbalový stadion v Poličce. Mozaika 
si pro nás připravila zábavný program. Paní 
z Mozaiky nám nachystaly různé stmelovací 
hry. Nejvíce se nám líbila hra s míčem, kdy 
jsme museli přehazovat míč z deky na deku 
bez použití rukou. Hráli jsme také hru, kde 
jsme byli v  týmu a  museli jsme sbírat kar-
tičky s  obrázky podle seznamu, který jsme 
dostali. V rámci hry bylo nutné spolupraco-
vat, což se nám podařilo. Nakonec nám paní 
daly velký papír, kam jsme malovali i po slepu 
a na závěr jsme tam obtiskli ruce. Tento celý 
program jsme si všichni moc užili. 

Markéta a Vanesa ze 7. C 
Sféra Pardubice 
Ve Sféře se roztáčí vzdělávání pro bu-

doucnost, pro nové vědění, kreativitu, tvor-
bu nových souvislostí, posiluje se zodpověd-
nost a  seznámíte se s  používáním nových 
technologií. V  této instituci se vystřídala 
skoro celá naše škola. 

Naše třída zahájila programy dva. Rozdě-
lili jsme se do dvou skupinek. Jedna bádala 
v  chemické laboratoři, kde jsme vyráběli 
světélkující krystaly. Seznámili jsme se s bez-
pečností v laboratoři, se sklem a potřebným 
nádobím na výrobu krystalů. Potmě jsme 
zkoumali sloučeniny pod UV lampou. Pod UV 
světlem svítí bankovky, jízdenky, ale i občan-
ský průkaz. Program se nám moc líbil, zakon-
čili jsme ho společnou fotografií.

Druhá skupinka zkoumala barvy živé 
a  neživé přírody v  Amazonii. Poznali jsme 
podstatu barevnosti ptáků, hmyzu, rostlin 
i nerostů. Přijali jsme šamanskou lektvaro-
vou výzvu a  pod mikroskopem jsme viděli 
mnoho malých i  větších organizmů. I  tato 
expedice se nám velmi líbila. Když k  tomu 
připočteme i  šopování v Atriu, byl to nád-
herně strávený den. 

Gábi Bobková 9. B 
Anglie 2024 
Jaký byl letošní zájezd do Anglie? A  jaké 

z něj máme dojmy? 
6. 10. 2024 v pravé poledne jsme se vypra-

vili autobusem z Poličky. Tímto okamžikem 
začal pětidenní výlet, ale také 22hodinová 
cesta. Ta proběhla bez jakékoliv komplikace 
ať už na silnici, tak na moři. Putovali jsme 
přes Německo, Belgii, Nizozemí, Francii až 
do Anglie. První pohled na anglické pobřeží 
byl okouzlující svým výhledem na Bílé útesy. 

První den naší návštěvy jsme strávili 
v  Londýně. Užili jsme si pohled na měs-
to z  lanové dráhy, viděli Tower of London 
a Tower Bridge. Naskytla se nám i možnost 
projet se tradičním dvoupatrovým autobu-
sem. Noc v náhradní rodině proběhla povět-

Zprávy z Masarykovy ZŠ
šinou v pořádku. 

Druhý den se odehrál v Oxfordu a West-
minsteru. Prošli jsme se kolejí oxfordské 
univerzity New College a zažili dobrodružné 
odpoledne v Legolandu plném atrakcí a ob-
chodů. 

Poslední den tohoto zájezdu jsme strávili 
v centru Londýna. Rozhlédli jsme se po měs-
tě z výšky London Eye. Pohlédli na budovy 
parlamentu s ikonickou Elizabeth Tower, kte-
rá v sobě ukrývá Big Ben. Upřeli jsme zraky 
i  na královské sídlo Buckinghamský palác, 
ovšem britský král nebyl přítomen. Pak jsme 
si jen odskočili na nákupy suvenýrů. 

A  čekala nás už jen cesta zpět, pouze 
s drobnou změnou, a to průjezdem Eurotu-
nelem. 

Do Česka jsme se vrátili vyčerpaní, ale 
skutečně spokojení a  plní nezapomenutel-
ných zážitků. Velké díky patří řidičům naše-
ho autobusu, zkušenému průvodci a  skvě-
lým paním učitelkám. 

Děkujeme za úžasný zájezd! 
Účastníci zájezdu 

Přespolní běh 
Stalo se již tradicí, že sportovní soutěže 

zahajuje na začátku nového školního roku 
mezi žáky tak „oblíbený“ přespolní běh. Le-
tos tomu nebylo jinak. Mladí sportovci mohli 
porovnat běžecké síly s  ostatními školami 
z obvodu v poličském lesoparku Liboháj. Ti 
nejlepší postoupili do boje na okresní úrov-
ni, kam se probojovala tři naše družstva. 
I zde – v okresním kole – se naši svěřenci 
neztratili a starší žáci postoupili do krajské-
ho kola, které se konalo v Pardubicích, kde 
jim jen těsně unikl postup do republikového 
finále a skončili na krásném druhém místě. 
V jednotlivcích jsme měli hned dvě pódiová 
umístění, když František Groulík dosáhl na 
stříbro a Adam Pražan na bronz. 

Běžcům gratulujeme za odvedené výkony.

PŘESPOLNÍ BĚH 
První letošní sportovní akcí byl závod v přespolním 

běhu. V obvodním kole jsme sklidili mnoho medailových 
úspěchů. V  kategorii dívek 4.-5.tříd obsadila 1. místo 
Nela Boháčová. V kategorii chlapců 4.-5. tříd vybojoval 
P. Nykl 2. místo, Lukáš Kohl 3. místo a Samuel Trnka 
4. místo. Následovala kategorie dívek 6.-7.tříd, kde naše 
družstvo vybojovalo 2. místo, ale individuálně obsadila 
2. místo Adéla Poláková a 4. místo S. Roušarová. Nejvíce 
radosti nám udělala kategorie chlapců 6.-7.tříd, ve které 
doběhli na 1. místě ( J. Zahoran), 2. místě (F. Navrátil) 
a zajistili si celkové 1. místo v kategorii družstev a po-
stup do okresního kola. Dívky 8.-9.tříd skončily v druž-
stvech také na 2. místě. Pódiové umístění zaběhla T. 
Sejkorová (3. místo). Poslední kategorií byli žáci 8.-9.
tříd, kteří skončili také na druhém místě, přičemž pódi-
ové umístění zaběhl na 3. místě A.Hameder. 

V  okresním kole po skvělém výkonu obsadili ml. žáci 
1. místo (J. Zahoran, M. Horák, F. Navrátil, A. Pantůček, M. 
Jiruše, Š. Kruml) a postoupili do krajského kola v Pardubicích. 

Dne 3. 10. se konalo krajské kolo v  Pardubicích, 
kde naši ml. žáci ( J. Zahoran, M. Horák, F. Navrátil, A. 
Pantůček, M  Jiruše, Š. Kruml ) obsadili krásné 1. mís-
to a po naprosto suverénním týmovém výkonu nedali 
soupeřům vůbec žádnou šanci. Musíme vyzdvihnout 
výkon J. Zahorana (1. místo), ale také ostatních závod-
níků, kteří tomuto krásnému umístění velmi pomohli. 
Tímto výsledkem si chlapci zajistili postup do republi-
kového finále, které se bude konat 17. 10. 2024 v No-
vém Městě na Moravě. 

Všem běžcům děkujeme za vzornou reprezentaci 
školy a jejich kvalitní výkony. 

Kabinet TV ZŠ Na Lukách 

ZŠ Na Lukách
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S  velkou radostí informujeme čtenáře o  úspěchu, 
který potkal koncem září naše dva žáky, Marii Klimešo-
vou (lesní roh) a Štěpána Jandla (klarinet). Ti byli v le-
tošním roce vybráni Radou Asociace základních umě-
leckých škol k účasti ve výjimečném projektu Asociace 
ZUŠ a České filharmonie. Jedná se o společný orchestr 
žáků ZUŠ a hráčů ČF, který se v průběhu tohoto roku 
sejde celkem pětkrát v Praze v Rudolfinu, aby nazkou-
šel program na společný koncert, který se pak usku-
teční tamtéž 22. 6. 2025 v 17 hodin. Spolupráce s hrá-
či České filharmonie a především s dirigentem Petrem 
Altrichterem bude jistě nezapomenutelným zážitkem 
a my jsme velmi šťastní, že se tato příležitost našim 
žákům naskytla. Možná si vzpomenete, že v době co-
vidové se stejného projektu účastnil náš kontrabasista 
Stanislav Grubhoffer a houslistka Lada Kincová. Nyní, 
po čtyřech letech, kdy přišla znovu řada na kraj par-
dubický, jihomoravský, liberecký a  Kraj Vysočina, se 
opět dva mladí umělci z Poličky vypraví na zkušenou. 
Přejeme jim, aby si celý rok s filharmoniky užili a děku-
jeme vyučujícím za skvělou práci a veškeré dosažené 
výsledky, protože právě četná ocenění ze soutěží stojí 
za tímto výběrem. 

Začátkem října nás navštívil Martin Fišl, klavírista 
a vynikající pedagog působící na všech třech vzděláva-
cích stupních od ZUŠ přes brněnskou konzervatoř až 
po Janáčkovu akademii múzických umění. Workshop, 
který jsme s ním zažili, byl opravdu skvělým nakopnu-
tím na začátku školního roku jak pro žáky, tak pro kla-
vírní pedagogy. Přinesl spoustu kvalitních doporučení 
a nových metodických postupů a především byl tento 
zážitek velikou inspirací, jak je možné výuku klavírní 
hry vést a vnímat. Bylo pro nás velikou radostí užít si 
den s takovým pedagogem. 

V listopadu bývá již naše umělecké tvoření v plném 
proudu a tak se můžete těšit na žákovské hudební ve-
čery, tanečníci se 22. – 24. 11. opět vypraví na svátek 
tance Dance Life! na brněnském výstavišti a v nedě-
li 24. 11. v 17 hodin vás v Divadelním klubu přivítají 
naši herci. Poslední listopadovou sobotu nás pak jistě 
potkáte na náměstí s vánočním programem při příle-
žitosti rozsvícení vánočního stromu. Sledujte, prosím, 
naše webové stránky – kalendář akcí se plní každým 
dnem a tak se máte na co těšit.

Zprávy ze ZUŠ

Pod záštitou Asociace sommelierů ČR se 
konala soutěžní přehlídka talentovaných od-
vážlivců, kteří přijeli s cílem bojovat o titul nej-
cennější – Sommelier 2024. V kategorii Talent 
neváhalo poměřit své komplexní vinařské vlohy 
na 33 zástupců škol gastronomického zamě-
ření. Mnohaletá dřina a řada úspěchů přispěly 
i k účasti naší školy. SOŠ a SOU Polička si tak 
hned na úvod školního roku vyzkoušela reno-
movanou soutěž. Reprezentace byla svěřena 
druhým a  čtvrtým ročníkům. K  zástupcům 
první skupiny se u nás řadí Kateřina Mašková 
a Matěj Völgyi, k matadorům patří Eliška Fleko-
vá a Gabriela Unčovská. 

A  právě poslední jmenovaná byla první. Za-
zářila nejvíce a  právem jí patří titul Sommelier 
2024. Ano, talent sommelierství se utvářel na 
SOŠ a SOU Polička pod bedlivým, přísným, ale 
přátelským vedením učitelky odborného výcvi-
ku Mgr. Aleny Stokláskové. Dámy nenechaly nic 
náhodě a už od prvních zářijových dnů pilovaly 
každičký krok soutěžního sommelierského aktu. 
Ne nadarmo se říká, že štěstí přeje připraveným. 
V podobě poličského prvenství tomu tak je. Stojí 
za ním náročná příprava a samotný soutěžní vý-
kon. Ten se skládá z písemného testu a následné 
slepé degustace, tedy jako zdatný sommelier ne-
smíte nechat nic náhodě a bravurně zvládnout jak 
teorii, tak praxi. 

Pokud jste prokázali dostatečnou úroveň 
v  obou výše zmíněných částech a  byli mezi 
12 nejlepšími, uvítalo vás semifinále. Zde už 

Titul SOMMELIER ČR zamířil do Poličky
jste se dostali k činnosti, kterou od vás hosté 
v restauraci netrpělivě očekávají nejvíce. Tušíte 
správně, je tu prezentace a servis sektu. Zde, 
na soutěži ve Starém Plzenci, se zároveň jedna-
lo o další postupovou příčku. Tři neúspěšnější 
adepti zamířili do finále, kde se z jejich znalostí 
a dovedností čerpalo maximum v podobě slepé 
degustace, dekantace červeného vína a  také 
doporučení nápojů k jídelnímu lístku. 

„Pro mě bylo nejtěžší zvládnout nervy. Byla 
jsem hodně nervózní, ale poté, co jsem se do-
stala do semifinále, jsem se hodně uklidnila 
a soutěž si užívala. Připravovaly jsme se s Eliš-
kou (také postup do semifinále) a paní mistro-
vou od začátku roku a vyplatilo se,“ s úsměvem 
hodnotí soutěž vítězka Gabriela. 

SOŠ a SOU Polička gratuluje k velkolepému 
úspěchu a  všem zúčastněným děkuje za pří-
kladnou reprezentaci školy. 

J. Boháčová, SOŠ a SOU Polička 

Na začátku školního roku nás mile pře-
kvapila nabídka kurzů vaření pro děti 
1.  stupně, kterou do naší školy ZŠ Na lu-
kách přišli představit osobně studenti 
SOŠ a SOU Polička. Lákavou nabídku jsme 
s očekáváním přijali. 

Dne 1. října jsme se zúčastnili krásného 
dopoledního programu „Podzimní vaře-
ní“ pro žáky 1. stupně. Nejdříve jsme měli 

Poděkování za podzimní vaření
možnost navštívit výrobnu se zpracováním 
masa, poté si děti během dopoledne upekly 
jablka v županu a bramborové placky. Celé 
dopoledne se jim věnovali studenti 3. roční-
ku a jejich pedagogové. 

Touto cestou bychom rádi poděkovali za 
úžasný nápad, skvělou přípravu a organizaci. 

Už teď se těšíme na příští návštěvu. 
Mgr. Iva Filová
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Nerozumíte titulku? Nevadí! Vysvětlíme. 
Pokud čtete pravidelně zprávy z  poličského gym-

názia, určitě víte, že se u nás děje spousta věcí. To, 
co se však zveřejní, je už taková pomyslná závěrečná 
třešnička na dortu, výsledek, ke kterému často vede 
dlouhodobá příprava. 

Nejinak tomu bylo i u česko-francouzského projektu 
z  titulku. Vše začalo v  září 2023, kdy odbor školství 
Pardubického kraje podepsal smlouvu o  kooperaci 
s obdobnou institucí z oblasti Orléans-Tours. Poté už 
přímo k  nám na Gymnázium Polička dorazila nabíd-
ka na možnou spolupráci se školami z  této oblasti, 
a protože naše gymnázium už nějakou dobu hledalo 
partnerskou školu ve Francii, neváhali jsme ani minutu 
a projevili zájem. První dopis od Collège les Pressig-
ny z  městečka Selles-sur-Cher dorazil 30. listopadu 
2023. Mimo jiné tam stálo: Seriez-vous intéressé? / 
Zajímá Vás to? No jasně! zněla naše odpověď. A spolu-
práce byla na světě. 

V dubnu k nám zavítaly dvě kolegyně z této školy 
– Emilie a Eléonore – a začaly jsme společně připra-
vovat vlastní projekt. Protože jedna je učitelkou ang-
ličtiny a druhá hudební výchovy, širší rámec aktivit byl 
daný: projekt založíme na nějakém českém hudebním 
skladateli a  dorozumívacím jazykem bude angličtina. 
Ano, je pravda, že B. Martinů by se nabízel na prvním 
místě, ale přednost dostal jeho (ve Francii) známější 
krajan Bedřich Smetana, ten dotyčný Frédéric Crème 
z titulku. La Moldau není nic jiného a menšího než jeho 

La Moldau + Frédéric Crème
= česko-francouzský projekt

symfonická báseň Vltava, která se stala předobrazem 
řeky, životadárné vody, kolem které se točily a točí ži-
voty lidí. Hrubé rysy projektu vzniklé zde v Poličce byly 
doplněny o podstatné detaily o něco později, a to na 
začátku června 2024, kdy do Francie vyrazili v rámci 
programu Erasmus+ a tzv. jobshadowingu (stínování) 
dva vyučující – Romana Jelínková, učitelka francouz-
štiny, a  ředitel gymnázia Josef Dvořák, kteří na nové 
partnerské škole strávili 4 dny. 

Za francouzskou skupinu se projektu účastnilo 
13 žáků ve věku 14 – 15 let plus 2 vyučující, za čes-
kou stranu jedna vyučující a 14 žáků, výběr z kvarty, 
kvinty a prvního ročníku. Francouzská skupina dorazila 
do Poličky v neděli 6. října 2024 v devět hodin večer 
a všichni se prakticky okamžitě rozjeli do svých nových 
domovů, protože ubytování francouzských žáků probí-
halo v českých hostitelských rodinách, za což jim patří 
velké díky. V  pondělí ráno v  osm hodin obě skupiny 
žáků začaly pracovat na připraveném projektu, v rámci 
kterého všichni navštívili rodnou světničku Bohuslava 
Martinů, prošli se po zámku v Litomyšli a proběhli se 
v Liboháji. Dále zpracovali papírovou mapu imaginár-
ní řeky, která má pramen v  Poličce a  doteče až do 
francouzského Selles-sur-Cher. Mapa navíc dostala 
i interaktivní podobu doplněnou o Smetanovu hudbu, 
vysvětlující popisky a texty, autentické fotografie a vi-
dea z pobytu. V neposlední řadě vznikl francouzsko-
-česko-anglický tematický slovník. (Více o projektu na 
webu gympolicka.cz). 

Neuvěřitelný týden skončil v  pátek 11. října, kdy 
francouzští žáci a učitelé vyrazili zpět do svých domo-
vů. Snad všichni si výměnu užili a budou na ni dlouho 
vzpomínat. Na závěr přikládáme dvě reakce, jednu od 
české hostitelské rodiny a  druhou od francouzského 
studenta. 

„I za nás moc velké díky. L.* (*franc. žákyně) doká-
zala po dlouhé době usadit u večeře naši rodinu k jed-
nomu stolu.“ 

„Zpočátku jsem měla strach, kde to vlastně jsem 
(první večer), ale teď už vůbec ne. Velmi jiné, ale ob-
jevné. Moje rodina je úplně skvělá, příjemná. Strávila 
jsem nádherný týden.“ 

Milovnice Francie a  (téměř) všeho francouzského 
a také učitelka francouzštiny na poličském gymnáziu 

Romana Jelínková
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V  listopadu plánujeme v sobotu 16. 11. 
vycházku v Borové. Odjezd vlakem ze Svi-
tav v 8:02 hod., z Poličky v 8:30 hod. Vy-
stoupíme z vlaku v Borová - zastávka a pů-
jdeme zadní cestou do Motorestu v Borové, 
kde bude možnost obědu.

Těšíme se na Vás!
Pavel Brokl, předseda

Kardiaci zvou

Dalo by se říci, že náš život začíná prvním náde-
chem a končí posledním vydechnutím. Mezitím si čas-
to ani neuvědomujeme, jak důležité pro nás dýchání 
je. A možná právě proto se o dýchací systém tak málo 
staráme. Zadýcháváte se při chůzi do schodů? Nebo 
při tom, když dobíháte autobus? Ano, v  těchto situ-
acích poznáváme, že naše limity mohou být určovány 
výkonem našeho dýchacího systému. 

Naše tělo je na některých látkách životně závislé. 
Všechny přijímá z okolí. Některé přijímáme pomocí dý-
chacího systému, který zajišťuje výměnu plynů mezi 
okolím a naší krví. Při nádechu plyny přijímá, při vý-
dechu naopak uvolňuje. Podobnou funkci má také náš 
metabolismus. Ten zajišťuje kromě výměny látkové 
také výměnu energetickou. Je proto důležité, co dý-
cháme a co jíme. 

Oběma systémům prospívá zdravý životní styl, 
do kterého spadá také pohyb na čerstvém vzduchu 
a  zdravá strava. Ale tomu moc dnes nedopřáváme. 
I když to nahradit ničím nemůžeme, přeci jen může-
me alespoň něco málo udělat. Stejně jako jsou některé 
potraviny více energeticky vydatné, kupříkladu sladké 
ovoce, máme k dispozici také některé potraviny, které 
těmto dvěma systémům více prospívají. Jako nás hůl 
nezbaví bolesti a neodstraní kulhání, tak nám žádná 
potravina nenahradí zdravý životní styl. Ale s holí se 
přeci jen jde lépe a my bychom Vám nějakou tu „hůl“ 
pro dýchací systém a metabolismus rádi představili. 

Zveme Vás proto na přednášku Klubu zdraví Polič-
ka zaměřenou právě na tyto potraviny. Součástí bude 
ochutnávka jídel, kterými si můžete zpestřit svůj jí-
delníček a zároveň přispět ke svému zdraví. Vždy se 
snažíme, aby zdravá jídla byla zároveň chutná, protože 
chceme, aby jídlo potěšilo i naši duši. Přednáška pro-
běhne již tradičně ve Středisku volného času Mozaika, 
a to ve středu 13. 11. od 18:00 hodin. 

Těšíme se na Vás. 
Za tým Klubu zdraví Polička 

Karel Klíma

Klub zdraví

Ve středu 20. 11. v 18 hodin v Divadelním klubu 
se bude promítat celovečerní dokumentární film Vi-
liama Poltikoviče, který se vydává na dobrodružnou 
cestu k otázkám kolem smrti a strachu spojeného s ní. 
Prostřednictvím hereckého průvodce Jaroslava Duška 
prozkoumává, jak pomocí strachu ze smrti můžeme 
využívat a  ovládat chování lidí. Viliam Poltikovič je 
český dokumentarista a spisovatel, autor více než 120 
dokumentárních snímků a  v  Poličce jsme již dvakrát 
měli možnost s ním besedovat osobně. 

Film nahlíží na různé kulturní přístupy k  tématu 
smrti, včetně těch, které smrt nevnímají jako strašák. 
Moderní věda, stejně jako tradiční moudrost, nabízí al-
ternativní pohledy na smrt, které mohou změnit naše 
chápání života. Skrze osobní příběhy lidí, kteří překo-
nali svůj strach ze smrti, nám film ukazuje, že přístup 
ke smrti může ovlivnit kvalitu našeho života. 

Vstupné 150 Kč. 
Zveme všechny hledající… 
Za Ekocentrum Skřítek 

Eva Audrlická 

Tajemství smrti

INZERCE
řádková
• Nabízím  rekonstrukce a  opravy starých 

komnů, čištění komínů, opravy žlabů, svodů, 
drobné zednické práce. Tel. 731 506 249,  
464 620 162 po 19. hod. 

• Provádíme očištění starých střech tlakovou vo-
dou a nátěr lakem nebo barvou. Zvýšení život-
nosti střech! Tel. 731 506 249, 464 620 162 
po 19. hod. 

• Krmiva na Kruháči, Hegerova 1153, Polička - široký 
sortiment krmiv a potřeb pro psy, kočky, hlodav-
ce, ptáky atd. Nově v nabídce krmiva pro králíky 
a veškerou drůbež za nízké ceny. Tel: 777 587 649,  
777 627 575, libami@seznam.cz

• Koupím gramofonové LP desky do své archivní 
sbírky. Nesbírám vážnou hudbu, lidovky ani de-
chovky. Platba ihned v hotovosti. Děkuji za nabíd-
ky na tel.: 724 229 292 nebo e-mail: Fiat1955@
seznam.cz.

• Koupím gramofonové desky. Tel: 739 067 695

• Koupím staré pohlednice, bankovky, průkazy, vy-
znamenání, militaria, apod. Tel. 608 420 808

• Pronajmu 1 patro rodinného domu v Poličce  
731 506 249.

• Doučování češtiny a angličtiny pro ZŠ a SŠ od 
středoškolského učitele. Všední dny i víkendy, ča-
sová flexibilita. Tel. 777 112 174

• STAROŽITNOSTI  LITOMYŠL, Petr Menčík Par-
tyzánská 340, 570 01 Litomyšl. Vykoupím z po-
zůstalosti, půd a chalup starý dřevěný, plastový 
i kovový nábytek - ložnice, skříně, komody, křesla, 
židle atd. Dále mám zájem o  vše starožitného 
charakteru - lustry, hodiny, hudební nástroje, 
hračky, obrazy, pivní lahve, betlémy, kočárky na 
děcka i  na panenky, staré motocykly, vojenské 
a hasičské věci - helmy, uniformy atd., Ze stodol 
trakaře, vědra, zemědělské stroje, soudky atd.                                                                                                              
Platba ihned v hotovosti, solidní jednání i  ceny.
Zavolejte 7 dní v týdnu, stačí i pouze prozvonit 
na č. 604 243 579, nebo na What App. Psát je 
možno na email p.mencik@centrum.cz. Předem 
děkuji za Vaše nabídky.

Sobota 9. listopadu – Listopadová vycházka 
Pojedeme vlakem ČD s odjezdem z Poličky v 9:30 

hod. do stanice Květná, zastávka. Odtud půjdeme po 
nově vyznačené žluté značce do Vendolí ke kostelu 
svatého Ondřeje. Odtud budeme pokračovat po cy-
klotrase do Svitav. Odjezd vlaku ze Svitav ve 13:26, 
14:02 nebo v 16:02 hod. Délka trasy 13 km. Vycházku 
připravil Karel Müller. 

Bližší údaje o  našich akcích najdete v  informační 
skříňce KČT na budově hostince „U Mrštíků“ v Tyršově 
ulici nebo na internetu. www.kct-policka.webnode.cz 

Turisté
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Poděkování
Dne 14. září 2024 zemřel můj manžel 

Václav Kuře. Moc si přál zemřít doma, pro-
to jsem o  něj pečovala od dubna do září. 
Nezvládla bych to ani s  pomocí rodiny, 
proto velké poděkování patří MUDr Páv-
kové, MUDr Provazníkovi a  všem sestrám 
a  ostatním pracovnicím z  Charity, Azass 
a  DPS penzion za obětavou péči o  mého 
manžela. Svým optimismem a vlídností po-
máhali všichni celé rodině. 

Marie Kuřová, Polička.

Dne 28. listopadu uplyne 
11 let, co nás opustil tatínek 
pan Josef Dostál. S  láskou 
vzpomíná dcera Ema s  rodi-
nou.

Čas letí jako bláznivý ... 
4.   istopadu uplyne 5 let, co 
navždy odešel pan Rudolf 
Jahl. S láskou vzpomínají man-
želka, děti a vnoučata .

Dne 30. listopadu si připo-
meneme smutné 10. výročí, 
kdy nás navždy opustil náš 
milovaný tatínek, dědeček 
a  pradědeček pan František 
Jelínek.

 28 října tomu byl rok, co 
nás opustila naše milovaná 
maminka, babička a  praba-
bička paní Hedvika Jelínková. 
S  láskou vzpomínají dcery, 
vnoučata a pravnoučata.

„To, že se rána zahojí, je 
jen zdání, v  srdci bolest zů-
stává a vzpomínání.“ Dne 12. 
listopadu uplyne pět let, co 
nás navždy opustil p. Jaroslav 
Kavan. Stále vzpomínají man-
želka, dcery, zeť, vnoučata 
a ostatní příbuzní.

Čas plyne neúprosně. 
A ten bez Tebe, milovaná ba-
bičko, utíká snad ještě rychle-
ji. Koncem listopadu to bude 
už rok, co jsme Ti dali sbohem 
a  vyprovodili Tě na poslední 
cestě. V  našich srdcích však 
zůstáváš i nadále, a neuplyne 

den, kdy bychom si na Tebe nevzpomněli. Babičko, 
moc nám všem chybíš. Ale víme, že jsi opět s dědou, 
tak ho tam nahoře od nás všech alespoň pozdravuj. 
S  láskou dcera Broňa, vnoučata Veronika, Honza 
a Martin s rodinou. P. S.: Pokud jste paní Vlastu Mlčo-
chovou znali a měli ji rádi, prosím, vzpomeňte (nejen) 
29. listopadu s námi.

Čas ubíhá a  nevrací, co 
vzal. Jen láska, úcta a  vzpo-
mínky v srdcích zůstávají dál. 
23. listopadu uplyne 10 let, co 
nás opustil náš milovaný tatí-
nek pan Petr Tlapák. S láskou 
stále vzpomínají manželka 
a dcery s rodinami.

25. listopadu uplyne 10 let 
ode dne, kdy nás navždy opus-
til pan Emil Vobejda. S láskou 
v srdcích vzpomínají manželka 
a dcery s rodinami.

Dne 12. listopadu 
oslaví krásné 90. na-
rozeniny pan Jaroslav 
Švanda. Milý tatínku, 
dědečku a  pradě-
dečku, do dalších let 
pevné zdraví, štěstí, 
spokojenost a  poho-

du přejí dcera a snacha s rodinami.

Dne 17. října oslavil 
své 90. narozeniny pan 
Václav Valenta. K tomu-
to krásnému jubileu mu 
přejeme hodně zdraví, 
spokojenosti, životní po-
hody a elánu do dalších 
let. Manželka s  celou 
rodinou.

Blahopřání

Tu scénu známe (naštěstí jenom) z fil-
mů: do banky vtrhne banda lupičů se 
zbraněmi a s maskami na hlavách. Někdy 
jsou to kukly s  prostřiženými otvory či 
silonové punčochy, komicky deformující 
výčnělky na hlavě. Jindy postačí motori-
stická přilba či gumácké maškary. Účel je 
zřejmý – zakrýt obličej a  znemožnit tak 
identifikaci pachatelů. Lidi poznáváme 
především podle tváře. Člověk bez tváře 
je pro nás neúplný. Proto nám také při-
padá divný pohled na muslimské ženy se 
zahaleným obličejem. Jsou ukryty pod ba-
riérou, která jim znemožňuje osobně se 
zapojit do veřejného života. Nejspíš si ješ-
tě vybavíte, jak nepříjemné bylo během 
pandemie komunikovat pod nasazenými 
rouškami, když jste neviděli pohyby úst 
a mimiku svého protějšku. 

Totožnost člověka souvisí s  jeho tváří. 
Policisté kontrolující doklady by mohli 
vyprávět. Dávní řečtí myslitelé se snažili 
vystihnout jedinečnost každého člověka 
a  stvořili pojem „osoba“. Kým je člověk 
sám o-sobě, čím se liší od druhých, čím 
osobitě vystupuje z  anonymního davu. 
V řečtině k označení pojmu „osoba“ po-
užili výrazů „tvář“ či „obličej“. V srbštině 
a  ruštině se podnes osoba řekne „lice“, 
„lico“. Potřebujeme cosi nezaměnitelně 
osobního jako tvář, abychom dovedli člo-
věka ztotožnit. Žádný div, že v některých 
zemích je zakázáno demonstrovat v mas-
kách. Ti, kdo projevují svůj názor a  ně-
kdy jsou ochotni jít až do střetu, mají být 
rozpoznatelní. Neskrývat svou identitu, 
nýbrž ručit za své postoje svou osobou. 

V  posledních letech se ohromně roz-
vinuly možnosti elektronické komunika-
ce. Na internetu trávíme klidně i hodiny 
denně a  přijímáme množství informací. 
Co víme o  jejich původcích? Dokáže-
me určit zdroj? Klamavá sdělení neboli 
dezinformace jsou velikým problémem 
dneška. Stávají se nástrojem politického 
boje i  skutečných válek. Jak rozpoznat, 
kterým zprávám věřit a  kterým nikoli? 
Dobrým vodítkem je totožnost autorů. 
Jsem schopný ověřit, kdo za zprávou sto-
jí? Ručí autor za své výplody, nebo skrývá 
svou osobu-tvář kdesi v  šeru internetu? 
Poctivá novinařina se pozná i podle toho, 
že můžete hodnověrně zjistit autora. 
Patnáctkrát přeprodané auto nejisté-
ho původu si nekoupíte, stejně tak není 
důvod přijímat x-krát přeposlané zprávy 
kdovíodkud. Bandité, kteří, ať už v bance 
či na internetu, skrývají svou pravou tvář, 
nemají dobré úmysly. Zpravidla vás chtějí 
o něco obrat. 

Jiří Tengler, evangelický farář poličský

Vertikála
Beztvářnost

Evangelický sbor v Poličce vás zve na hu-
dební večer v kostele. V sobotu 9. listopadu 
od 18 hodin zaznějí díla klasická i moderní, 
která provedou Daniel Jun na klavír a Jiří Ka-
bát na violu. Oba muzikanti už byli našimi 
hosty v minulosti a lze se proto i nyní těšit 
na hodnotné vystoupení. Kostel je vytápě-
ný, vstupné dobrovolné.

Hudební večer 
v kostele 
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Před začátkem sezóny sehrála muž-
stva mladších a  starších žáků turnaje na 
domácím ledě. V  sobotu 14. 9. byl turnaj 
mladších žáků za účasti Jihlavy, Varnsdorfu, 
Hodonína, Turnova a Poličky. Domácí muž-
stvo obsadilo 3. místo. Hned týden nato, 
v sobotu 21. 9. proběhl turnaj starších žáků 
za účasti Brna, Břeclavi, Varnsdorfu, Frýd-
ku-Místku a domácího Spartaku, který na-
konec zvítězil. 

Ve středu 25. 9. na zimním stadionu 
v Poličce proběhla již poněkolikáté celore-
publiková akce „POJĎ HRÁT HOKEJ“. Akce 
se zúčastnilo 16 dětí, které budou sbírat 
první hokejové krůčky v  naší základně – 
v měsíci září čítala již 37 dětí. 

Ve středu 18. 9. sehrálo A  mužstvo přá-
telské utkání v  Litomyšli, kde zvítězilo 4:3 
a Béčko hrálo přátelsky doma v neděli 29. 9. 
s Lokomotivou Česká Třebová a zvítězilo 6:4. 

Středa 9. 10. – HC SPARTAK POLIČKA – 
HC HLINSKO   3:9 (0:0,1:3,2:6) 

Branky: Šerejch, Pavlovský, Vondra 
Asistence: Martinů, Kunstmüller, Elis, Slezák 
Diváků: 127 
První mistrovské utkání se pro Spartak 

vyvíjelo velice slibně. Do 35. minuty byl 
stav nerozhodný 0:0. Domácí mužstvo na-
střelilo 2x tyčku a  na začátku 36. minuty 

HC SPARTAK POLIČKA
vstřelilo gól, jenže v ten moment hlavní roz-
hodčí signalizoval a  odpískal k  naší škodě 
příliš mnoho hráčů na ledě a Spartak šel do 
oslabení. Soupeř tuto nabídku využil již po 
7 vteřinách – 0:1. Do konce 2. třetiny se 
skóre měnilo ještě 3x. Ve 37. minutě hosté 
vstřelili druhou branku, o dvacet vteřin poz-
ději snížil na 1:2 Šerejch a za další minutu 
Hlinsko opět odskočilo o dvě branky – 1:3. 
V  závěrečné třetině se soupeř rozstřílel 
a celkový účet zastavil těsně před desítkou. 
Obraz hry Spartaku nebyl špatný a  výsle-
dek tak byl až moc krutý. 

Neděle 13. 10. – HC CHRUDIM – HC 
SPARTAK POLIČKA   4:5 P (0:2,1:2,3:0,0:1) 

Branky: Pavlovský 3, Ruda. Zobač 
As.: Kunstmüller 2, Hradil, Šerejch, 

Boštík, Ruda 
Bylo sice 13. 10., ale tentokrát byla tři-

náctka pro Spartak šťastné číslo. Zajížděl 
na led jednoho z favoritů soutěže a ten se 
v  čase 3:13 možná divil víc než naši hráči, 
protože už prohrával 0:2 a tak také skončila 
1. třetina. Celé naše mužstvo zasloužilo po-
chvalu za bojovnost, podpořenou opět dob-
ře chytajícím brankářem Nedvědem. Velká 
snaha zhruba v polovině utkání vyústila ve 
třetí branku. Chrudim snížila v  čase 35:02, 
ale Pavlovský o  necelé dvě minuty později 

navýšil skóre na 1:4. V  závěrečném dějství 
soupeř stáhl hru na dvě pětky a podařilo se 
mu vyrovnat. Šlo se do prodloužení. Za 45 
vteřin bylo rozhodnuto. Náš první útok, kte-
rý soupeři asi nejvíc „zatápěl“ v čele s Pav-
lovským rozhodl o druhém bodu pro Poličku. 

Ještě v  závěru informace o  doplnění 
kádru A  mužstva. Na hostování přibyla 
nově tato jména: Brankáři Nedvěd (Havlíč-
kův Brod) a  Čerbák (domácí odchovanec, 
nyní hráč Olomouce), útočníci: Pavlovský 
(HC Olomouc, vloni Kohouti Česká Třebo-
vá) a  Ruda (Lokomotiva Česká Třebová), 
obránci: Hradil (HC Olomouc, vloni Kohouti 
Česká Třebová), Macek (Žďár n/Sázavou) 
a Koutecký (Lokomotiva Česká Třebová). 

Výsledky béčka a mládeže: 
B mužstvo – ZH Pardubice 9:2 
starší žáci: Pardubice – Polička 5:5, Polič-

ka – Česká Třebová 19:3, Moravská Třebo-
vá – Polička 3:9, Polička – Chrudim 8:4 

mladší žáci: Chrudim – Polička 4:21, 
Polička – Moravská Třebová 12:6, Skuteč 
– Polička 1:11 

výbor oddílu HC Spartak Polička
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Soutěže našeho oddílu se rozběhly na plné obrát-
ky. 

Trojky D2 
Soutěž trojek jsme letos obsadily dvěma družst-

vy. V kvalifikaci v Chocni se hrálo na čas. Přesto náš 
B tým kvalifikaci vyhrál a A tým skončil druhý. V 1. 
a  2. kole naše děvčata nenašla přemožitele. Áčko 
2x oplatilo Béčku porážku a vede krajský přebor o 4 
body, právě před naším Béčkem. Pravidelně nastupují 
Julie Dohnalová, Petra Popelková, Nela Kuklová, Alice 
Šudomová, Justýna Bednářová, Eliška Jílková, Magda-
lena Cacková, Liliana Novotná, Zuzana Neudertová, 
Adéla Nespěšná. 

Trojky D1 
V  kvalifikaci v  Dolním Újezdu jsme horko těžko 

postoupily do finálové skupiny z  posledního páté-
ho místa. V 1. kole ale holky zamakaly, tři prohrané 
tiebreaky a jedno vítězství a 3. místo. Hrály: Zuzana 
Neudertová, Justýna Bednářová, Barbora Skalová, 
Barbora Příhodová, Agáta Šenková. 

Mladší žákyně 
Polička pořádala kvalifikaci mladších žákyň. V sou-

těži máme dvě družstva. A tým postoupil do skupiny 
A, kde se střetne s  Chocní, Svitavami a  Lanškrou-
nem. B tým, mladší holky, vybojoval B skupinu. Bude 
bojovat s Dolním Újezdem, Pardubicemi a Svitavami 
B o páté místo. 

Starší žákyně 
Po jednoduché kvalifikaci a  postupu mezi čtyři 

nejlepší se v 1. kole musely sklonit před Pardubicemi, 
Lanškrounem a Svitavami. V dalším kole se vrátily do 
finálové čtyřky, a  to výhrami nad Dolním Újezdem, 
Chrudimí a Svitavami B., 5. místo. 

Starší žáci 
Po kvalifikaci a 1. kole drží 10. místo (startuje na-

příč kraji 16 družstev). O další body zabojují s Rych-
novem nad Kněžnou, Jihlavou a Pardubicemi. 

Kadeti 
Kadeti budou bojovat s  Novou Pakou, Litomyšlí 

a Havlíčkovým Brodem ve skupině F. Kraj pro letošní 
sezónu sloučil kategorie U18, U20, U22. Naši kluci 
v kategorii U18 jsou čtvrtí. 

Muži 
Naši muži hrají Krajský přebor II. třídy. V tabulce 

před jarní částí jsou druzí. Prohráli pouze s vedoucím 
Vysokým Mýtem. 

Do svých soutěží ještě naskočí nejmenší přehazo-
vaná a juniorky s ženami. 

-har-

VOLEJBAL

V  čase kondičního plavání je tobogán uzavřený. Vyhrazeno právo na změnu provozní doby. 
Vodní plochu, vářivku a  tobogán je nutné opustit15 min. před koncem otevírací doby..Kontakt: 
461 725 631, bazen@tespolicka.cz, www.tespolicka.cz. Facebook: Plavecký bazén Polička.

PLAVECKÁ ŠKOLA
Nově v nabídce kurz plavání pro dospělé ve 
středu od 16:00-17:00. Možnost výuky in-
dividuálního plavání. Více informací a při-
hlašování na: plaveckaskola@tespolicka.cz
Sauna
Muži: středa a pátek 16:00–20:00
Ženy: čtvrtek  16:00–20:00
Ženy: sobota  14:00–17:55
  18:00–20:00
  společná sauna
Společná neděle  15:00–18:00 
  společná sauna
Zimní stadion
Veřejné bruslení: 
čtvrtek 17:30–18:30
sobota, neděle i státní svátek
17.11.: 14:00–15:30
Sledujte rozpis na stránkách www.tespo-
licka.cz a  na vývěsní tabuli u  vstupu do 
zimního stadionu, kde ve volných hodinách 
je bruslení s hokejkou.  Pronájem plochy je 
možno rezervovat u správce ZS.
Kontakt: Miloš Grubhoffer 461 725 427, 
605 246 743, zimnistadion@tespolicka.cz
Fitcentrum:  
Pondělí: 10:00–12:00, 14:00–20:00
Úterý: 14:00–20:00
Středa: zavřeno
Čtvrtek: 14:00–20:00
Pátek:  10:00–12:00, 14:00–20:00
Sobota:  14:00–16:00 (listopad–duben)
 17:00–19:00 (květen – říjen)
Neděle:  zavřeno
Více na facebooku: Fitko VESLO Polička.

BAZÉN
PLAVECKÝ BAZÉN – OTEVÍRACÍ DOBA LISTOPAD 2024 

V čase kondičního plavání je tobogán uzavřený. Vyhrazeno právo na změnu provozní doby. 
Vodní plo�hu, vířivku a tobogán je nutné opus�t 15 min. před kon�em otevíra�í doby. 
Kontakt: 461 725 631, bazen@tespoli�ka.�z www.tespoli�ka.�z Fa�ebook: Plave�ký bazén Polička 
 

    V  E  Ř  E  J  N  O  S  T OMEZENÍ 
1.11. Pá  12:00 – 20:00  
2.11. So  14:00 – 20:00  
3.11. Ne  13:00 – 19:00  

4.11. Po  
13:30 – 16:00
18:00 – 20:00 kondiční plavání 

5.11. Út 6:00-7:30 
14:30 – 16:00
18:00 – 20:00 18:00 – 19:00 obsazena 1 dráha 

6.11. St  
14:00 – 16:00
18:45 – 20:00 kondiční plavání 

7.11. Čt 6:00-7:30
14:30 – 17:00
18:00 – 20:00 18:00 – 19:00 obsazena 1 dráha 

8.11. Pá  12:00 – 20:00  
9.11. So  14:00 – 20:00

10.11. Ne  13:00 - 19:00  

11.11. Po  
13:30 – 16:00
18:00 – 20:00 kondiční plavání 

12.11. Út 6:00-7:30 
14:30 – 16:00
18:00 – 20:00 18:00 – 19:00 obsazena 1 dráha 

13.11. St  
14:00 – 16:00
18:45 – 20:00 kondiční plavání 

14.11. Čt 6:00-7:30 
14:00 – 17:00
18:00 – 20:00 18:00 – 19:00 obsazena 1 dráha 

15.11. Pá  12:00 – 20:00
16.11. So  14:00 – 20:00
17.11. Ne  13:00 - 19:00  

18.11. Po  
13:30 – 16:00
18:00 – 20:00 kondiční plavání 

19.11. Út 6:00-7:30 
14:30 – 16:00
18:00 – 20:00 18:00 – 19:00 obsazena 1 dráha 

20.11. St  
14:00 – 16:00
18:45 – 20:00 kondiční plavání 

21.11. Čt 6:00-7:30 
14:30 – 17:00
18:00 – 20:00 18:00 – 19:00 obsazena 1 dráha 

22.11. Pá  12:00 – 20:00
23.11. So  14:00 – 20:00
24.11. Ne  13:00 - 19:00  

25.11. Po  
13:30 – 16:00
18:00 – 20:00 kondiční plavání 

26.11. Út 6:00-7:30 
14:30 – 16:00
18:00 – 20:00 18:00 – 19:00 obsazena 1 dráha 

27.11. St  
14:00 – 16:00
18:45 – 20:00 kondiční plavání 

28.11. Čt 6:00-7:30 
14:30 – 17:00
18:00 – 20:00 18:00 – 19:00 obsazena 1 dráha 

29.11. Pá  12:00 – 20:00  
30.11. So  14:00 –20:00  

Dovolte nám, sportovnímu týmu SDH Lez-
ník, touto cestou poděkovat našemu trené-
rovi Jaroslavu „Rousímu“ Roušarovi za jeho 
trpělivost a  starostlivost o  každého člena. 
Bez něj by naše týmy nebyly tam kde jsou 
a dost možná by naše týmy ani nevznikly. 

I když jsou to s námi většinou pěkné ner-
vy, jsme rádi, že ho máme, že se o nás stará 
a doufáme, že se o nás postará i v dalších 
sezónách. 

Tvůj sportovní tým 

Poděkování
trenérovi

13. 10. – HC Skuteč – IHC Stavoblock Rebels Polička   9:5 
K prvnímu mistr. utkání letošní sezóny jsme zajížděli 

na led největšího favorita soutěže. Skuteč opět posílila 
z nedaleké Chrudimi a disponuje kádrem pro krajskou 
ligu, kterou jí však nedovolí hrát nedostatek financí. 
K zápasu jsme z důvodů nemocí nastoupili pouze s 9 
hráči a do poloviny utkání jsme drželi skore 4:4. Pak se 
již začala projevovat únava a domácí v závěru utkání 
rozhodli ve svůj prospěch. 

Branky Rebels: Cik Jakub 2 , Cik Lukáš, Soukal Petr, 
Havlíček Ondřej 

Druhé kolo na ledě Chocně 19. 10. jsme již byli nu-
ceni z důvodů nemocí odložit. Utkání se bude dohrá-
vat pravděpodobně mezi vánočními svátky. 

Následující domácí utkání: 
16. 11 So Rebels – HC Opočno v 16:15 
23. 11. So Rebels – Spartak Polička B v 16:15 
30. 11. So Rebels – Česká Třebová v 16:15 
7. 12 . So Rebels – Skuteč v 16:15 
14. 12. So Rebels – Choceň B v 16:15 
4. 1. 2025 So Rebels – ZH Pardubice v 16:15 
9. 1. 2025 Čt Rebels – Čestice v 19:00 
11. 1.2025 So Rebels – Lanškroun v 16:15 
25. 1.2025 So Spartak Polička B – Rebels v 16:15 

IHC STAVOBLOCK REBELS POLIČKA
Novinky a rozpis okresního přeboru budeme zveřej-

ňovat na www.rebelspolicka.cz a na facebooku a  in-
stagramu  rebelspolicka. 

Děkujeme Vám všem za přízeň a podporu!

 
Interio  spol. s r.o,  Tyršova 244, 570 01 Litomyšl 

hledá zaměstnance na pozici: 
 

TECHNIK/ příprava výroby 
TRUHLÁŔ i nevyučený se zájmem o tuto profesi 

 
Požadujeme:         

 Spolehlivost,zodpovědnost, flexibilitu 
Řidičský průkaz sk. B,C vítáno 

Nabízíme: 
*Zajímavou a tvůrčí práci na  prestižních zakázkách 

v kolektivu rodinné firmy 
*Pracovní poměr na plný úvazek 

*Výborné platové podmínky 
*Stravování v místě 

 
Podrobnější informace na Tel. čísle 724 344 679  

nebo při osobní návštěvě 
www.interio.lit.cz 
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Jitřenka – měsíčník, periodický tisk územního samosprávního celku, dodáván zdarma do poštovních schránek občanů a firem Poličky a integrovaných obcí každého 1. dne v měsíci. 
Vydává: město Polička, Palackého nám. 160. Místo vydání: Polička. Šéfredaktor Markéta Kutilová. Korespondenční adresa: MěÚ Polička, Palackého nám. 160, tel. 773 606 718, email: 
jitrenkapolicka@gmail.com. Redakční rada: Ing. A. Klein, Ing. L. Vrabec, Ing. N. Šauerová. Registrováno MK ČR pod č. E 14219. Možnosti kontaktu: tisková mluvčí města Poličky, 
podatelna MěÚ, email: podatelna@policka.org. Příspěvky a inzerci do Jitřenky přijímá šéfredaktor ( jitrenkapolicka@gmail.com), písemně informační centrum ve lhůtě do uzávěrky 
příslušného vydání. Podepsané příspěvky nemusí vyjadřovat názor redakce. Graf. zpracování a tisk: TG TISK s.r.o. Lanškroun.

KAM DNES?

Uzávěrka příštího čísla Jitřenky je 15. listopadu 2024.

29. 09. 2024–05. 01. 2025 ŘÍŠE HMYZU ONDŘEJE SEKORY Městské muzeum a galerie Městské muzeum a galerie Polička
01. 11. 7:00 Dušičková varhanní hudba se zamyšlením Římskokatolická farnost děkanství Polička Kostel sv. Michaela
02. 11. 17:00 Dušičková varhanní hudba se zamyšlením Římskokatolická farnost děkanství Polička Kostel sv. Michaela
03. 11. 17:00 Dušičková varhanní hudba se zamyšlením Římskokatolická farnost děkanství Polička Kostel sv. Michaela
04. 11. 2024 13:30 Šikovné ručičky DPS Penzion Polička DPS Penzion Polička
04. 11. 16:00–18:00 Logopedická poradna MaTami MaTami
04. 11. 17:00 Beseda s gynekoložkou Městská knihovna Polička Městská knihovna Polička
04. 11. 17:00 Dušičková varhanní hudba se zamyšlením Římskokatolická farnost děkanství Polička Kostel sv. Michaela
05. 11. 10:00–12:00 Právní poradna MaTami MaTami
06. 11. 14:00 PŘEMYSLOVCI Městská knihovna Polička Městská knihovna Polička
06. 11. 14:00 Trénování paměti DPS Penzion Polička DPS Penzion Polička
06. 11. 16:15–18:15 Poradna psychomotorického vývoje MaTami MaTami
06. 11. 17:00 Dušičková varhanní hudba se zamyšlením Římskokatolická farnost děkanství Polička Kostel sv. Michaela
07. 11. 17:00–20:00 Podpora psychiky MaTami MaTami
07. 11. 17:00 Dušičková varhanní hudba se zamyšlením Římskokatolická farnost děkanství Polička Kostel sv. Michaela
08. 11. 17:00 Dušičková varhanní hudba se zamyšlením Římskokatolická farnost děkanství Polička Kostel sv. Michaela
08. 11. 19:00 Kamil Střihavka - Benefiční koncert Oblastní charity Polička Oblastní charita Polička Tylův dům
11. 11. 14:00 Advent bez hasičů DPS Penzion Polička DPS Penzion Polička
12. 11. 15:00–16:00 Homeopatie a Schüsslerovy soli MaTami MaTami
12. 11. 17:00–19:00 Partnerské ladění MaTami MaTami
12. 11. 18:00 Komorní koncert Karolíny Benešové a Petra Kašpara  Spolek NÁŠ MARTINŮ Městské muzeum a galerie Polička
13. 11. 14:00 ROMA AETERNA - až do hořkého konce Městská knihovna Polička Městská knihovna Polička
13. 11. 14:00 Svatomartinské posezení DPS Penzion Polička DPS Penzion Polička
14. 11. 10:30–12:00 Poradna zdravého životního stylu MaTami MaTami
14. 11. 14:00–16:00 Duševní zdraví MaTami MaTami
15. 11. 10:30–12:00 Komunikace, hranice a emoce MaTami MaTami
17. 11. 15:00 Vernisáž výstavy Hej mistře, vstaň bystře! Městské muzeum a galerie Městské muzeum a galerie Polička
17. 11. 2024 16:00
–05. 01. 2025 16:00 Hej mistře, vstaň bystře! Městské muzeum a galerie Městské muzeum a galerie Polička
18. 11. 10:30–11:30 Ekonomická poradna MaTami MaTami
18. 11. 13:30 Šikovné ručičky DPS Penzion Polička DPS Penzion Polička
18. 11. 16:00–18:00 Logopedická poradna MaTami MaTami
20. 11. 14:00 PŘEMYSLOVCI Městská knihovna Polička Městská knihovna Polička
20. 11. 18:00 Tajemství smrti Ekocentrum Skřítek Divadelní klub
21. 11. 10:30–12:00 Hrajte si s Pohraj.si MaTami MaTami
21. 11. 16:00–18:00 Porucha autistického spektra MaTami MaTami
21. 11. 18:00 Modlitba za Ukrajinu Římskokatolická farnost děkanství Polička 
  a Českobratrská církev evangelická Kostel Českobratrské církve evangelické
22. 11. 10:30–12:00 Hrajte si s Pohraj.si MaTami MaTami
24. 11. 17:00 Koncert Musica da camera Brno Spolek NÁŠ MARTINŮ Městské muzeum a galerie Polička
24. 11. 17:00 Snížek a já/ Z Alenky ZUŠ Bohuslava Martinů Polička Divadelní klub
27. 11. 14:00 ROMA AETERNA - až do hořkého konce Městská knihovna Polička Městská knihovna Polička
27. 11. 16:45–18:45 Povídání o dospívání MaTami MaTami
28. 11. 13:00–17:00 Adventní věnce MaTami MaTami
28. 11. 14:00 Narozeninové zpívání DPS Penzion Polička DPS Penzion Polička
29. 11. 08:00–17:00 S vůní vanilky - adventní výstava  Oblastní charita Polička Charitní dům I.
29. 11. 10:30–12:00 Komunikace, hranice a emoce  MaTami MaTami
11. 12. 14:00 ROMA AETERNA - až do hořkého konce Městská knihovna Polička Městská knihovna Polička


